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A.

LA CONGRESUL AL XIV-LEA AL PARTIDULUI!

Calitatea producției ne-a impus
pe piața internațională"

productiel reall- industrie este un Important pentru i căruia orice e- binevenit. După se știe, chema-

• Oamenii muncii din agricultura raportează încheierea recoltă 
rii unor culturi și obținerea de producții mari la hectar

• Colective de oameni ai muncii din unități economice raportea' 
ză îndeplinirea înainte de termen a sarcinilor de plan

ÎN PAGINA A 5-A

PATRIOTISMUL SOCIALIST

PROIECTUL PROGRAMULUI-DIRECTIVA SI TEZELE 
PENTRU CONGRESUL AL XIV-LEA AL P.C.R.

trăsătură esențială, definitorie
a tinereții revoluționare

ne re- o- ce

insemnate sporuri la producția fizicăOamenii muncit din industria județului Iași înregistrează insemnate sporuri la producția fizică, la alți indicatori. Astfel, in perioada care a trecut de la începutul anului, lucrătorii din industria ieșeană au realizat, suplimentar, mașini unelte prelucrătoare de metal prin așchiere in valoare de peste 3 milioane Iei, utilaje, instalații și echipamente pentru agricultură insumînd 8,4 milioane lei, mijloace electrotehnice și electronice, dc automatizare evaluate la peste 24 milioane lei, componente electronice și produse de mecanică fină cifrate valoric Ia peste 12 milioane lei, p.este 2 000 mc prefabricate din beton, importante cantități de energie electrică. In același interval economia națională a primit, de asemenea, peste prevederi. 412 000 mp țesături, 1,9 milioane bucăți tricotaje. 2 600 mc cherestea, alte bunuri.
60000 tone cărbune energetic, 

extras suplimentarDin abatajele minei Fărcășești au fost extrase ultimele cantități de lignit prevăzute in planul pe 11 luni.Avansul ciștigat in intrecerea socialistă de către minerii din această unitate fruntașă a bazinului carbonifer Rovinari este rezultatul creșterii, cu mai bine de 15 procente peste plan a randamentelor complexelor mecanizate și combinelor de abataj, precum și a productivității muncii, realizării integrale a planului de investiții și de pregătire a noilor fronturi carbonifere active. Pină Ia sfirșitul lunii noiembrie, de aici vor fi extrase suplimentar mai mult de 60 000 tone cărbune energetic. (Agerpres)

Calitatea zate în parametru îmbunătățirea fort este cum bine l_ ____ _______rea-angajament pentru actualul cincinal, lansată la cel de-al XIII-lea forum al comuniștilor români, este aceea de a ridica calitatea produselor românești la nivelul celor realizate pe plan mondial, de a conferi atributele competitivității practic tuturor acestor produse. Cind e vorba însă de o unitate a cărei activitate a început în preajma istoricului Congres al IX-lea și care de două decenii este prezentă ps cele mai pretențioase piețe ala lumii este clar că din acest punct de vedere realizările deosebite au intrat în obișnuit, cre- înd o adevărată tradiție.întreprinderea „Integrata de Lină" Constanța a obținut, în primele nouă luni, rezultate remarcabile. De altfel, după ce secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu. a vizitat întreprinderea și județul Constanța, „Integrata" a lansat chemarea tuturor unităților similare din celelalte județe, a- ceasta fiind, de altfel, între primele unități care și-au îndeplinit planul pe opt ’luni pînă la 23 August și care înregistrează în prezent depășiri importante la toți indicatorii de producție, depășiri ce-i vor permite să obțină succese însemnate pînă la cel de-al XIV-lea Congres al partidului. „Peste 90 la sută din producția merge la export, direct sau indirect, ne spune Georgeta Ră- dan. președinte al comitetului de sindicat. Avem între parteneri firme recunoscute în producția de confecții din Italia, Marea Britanie, Franța, America de Nord". Să recunoaștem că nu e ușor să intri și să-ți păstrezi locul pe piața externă ! Numai că acest succes nu poate fi reeditat decît printr-o muncă asi-

duă, printr-o continuă preocupare pentru nou, pentru introducerea celor mai noi realizări în domeniu. O direcție în care se acționează intens este cea de diversificare si reînnoire a produselor realizate. Numai de la începutul anului, aici s-au produs 50 de articole noi. precum și țesături cu 392 de desene noi în 3 200 de poziții eoloristice, ponderea produselor noi și modernizate atingind 81,4 la sută din valoarea producției marfă, indicele de calitate realizat depășind cu 5,5 la sută pe cel planificat. Se află în curs de implementare mai multe măsuri ■ din programul de perfecționare a organizării și modernizare a proceselor de producție, la țesă- torie fiind introduse 40 de războaie de mare productivitate.
Exportul — 

obiectiv prioritar

noastră de țesături

iar la filatura pieptănată 30 de mașini moderne de pieptănat. Acordîndu-se atenția cuvenită reducerii costurilor de producție. s-a reușit creșterea aradului do valorificare a materialelor textile recuperabile — la filatura pieptănată au întraT în consum cu 23.3 tone mai mult decît a fost stabilit —, în primele opt luni la producția realizată înregistrîndu-se economii de 13,6 lei la costul total și 21,7 lei la cel material. Realizarea e cu atit mai valoroasă cu cit. in perioada respectivă. producția marfă a fost depășită cu 5 la sută, iar exportul pe devize convertibile a fost depășit cu 7,22 la sută, ceea ce a dus nivelul beneficiului la cota 121 la sută. Toate , acestea au o singură explicație: munca asiduă și bine organizată a întregului colectiv de aproape patru mii de oameni ai muncii. Tre-

buie ținut cont că fluxul nologic este lung, producția tegrată de lină" însemnînd luarea materiei prime — brută —, sortarea, spălarea, cesul de fabricație a(ceea ce obișnuit se„torsul linii", dar aici e altceva, finind cont că firul are o multitudine de compoziții), țeserea și, intr-o măsură mai redusă, confecționarea unor produse. Obținerea de rezultate bune relevă că întreg circuitul funcționează bine, un mare rol avîndu-1 spiritul colectiv de muncă, cooperarea tuturor secțiilor și atelierelor. „Activitățile noastre da zi cu zi pe linie de partid, U.T.C. și sindicat au un singur scop : crearea unui climat sănătos de muncă, subordoirarea tuturor e- nergiilor realizării obiectivului propus, accentuează tovarășa Rădan. Calitatea și onorarea tuturor contractelor sînt cuvintele de ordine. Primim foarte multi tirțeri de la Liceul Industrial nr. 10 pe care îi educăm în spiritul muncii, al apartenenței la colectiv : ii repartizăm pe lingă oamenii cu experiență, pentru a-i ajuta să ajungă toți muncitori specialiști". Buna cunoaștere a meseriei este una din cerințele de bază. Contractele vin fă- rîmițate. comenzile sînt mici (serie scurtă) în foarte multe variante (desene, culori), situație în care trebuie să te repliezi instantaneu. Clauzele contractuale nu admit diferențe de culoare decit în limita unui semiton, deci preocuparea pentru calitate trebuie tenție. anilor. ta“ nu fuzuri de export. ________ _________este faptul că oferta de țesături Ia export este tot mai diversificată, meritul revenind colectivului atelierului de proiectare a produselor noi. în acest an,

teh- „in- pre- lina profirului cheamă

permanent avută în a- De altfel, de-a lungul colectivul de la „Integra- a avut reclamații sau rede calitate la producția Demn de remarcat
(Continuare în pag. a V-a)

Campania agricola exemplar desfășurataZilele acestea tot mai numeroase au fost .semnalele recepționate la Comitetul județean Buzău al U.T.C. din partea detașamentelor de tineri aflate în amfiteatrele toamnei, pe frontul recoltei. Cei peste 15 000 de'tineri au înscris în „cataloagele toamnei" note maxime la acțiunile prioritare cum sînt recoltatul strugurilor, fructelor și legumelor.Astfel, numai Ia recoltarea strugurilor în fermele I.A.S. Săhăteni au lucrat peste 8 000 de tineri. La rîndul el. Stațiunea de Cercetare Viticolă Pietroasa a fost pregătită să primească la culesul strugurilor 500 de uteciști, cărora le-a oferit condiții corespunzătoare de muncă și găzduire. Tinerii de la liceele „M, Eminescu", pedagogic, industriale nr. 2 și nr. 7 din ' Buzău, Berea și Nehoiu, „Ștefan

cel Mare", „Alexandru Vlahu- ță“ și Liceul Agroindustrial din' Rm. Sărat au fost prezenți în podgoriile I.A.S. Rm. Sărat, în cooperativele agricole Breaza,
Dintre cei prezenți la strînsu! recoltei s-au remarcat elevii de la liceele industriale nr. 3 și nr. 5 și, nu în ultimul rînd, cei din școlile municipiului reședință

mal bune pentru serii de cite 100 de studenți de la Facultatea de Medicină din București, veniți să dea o mină de ajutor Ia valorificarea superioară a roadelor toamnei. După două săptămîni de muncă bilanțul este concludent : 85 tone ardei decapat, 160 tone pregătit zar-
SUCCESE ALE ACTIVITĂȚII ELEVILOR 

ÎN AMFITEATRELE RECOLTEI
Năieni, Blăjani, Poșta "Cîlnău, Merei etc. ,Și la lucrările de recoltare a legumelor în fermele Asociației de Sere și Solarii Buzău șl ale Stațiunii de Cercetare și Producție Legumicolă Buzău au luat parte peste 1 200 de tineri.

de județ și din localitățile situate în bazinele legumicole. Merită, de asemenea, să consemnăm o acțiune ce tinde să intre în tradiție. In fiecare an, întreprinderea Județeană de Legume și Fructe Buzău asigură condiții de cazare dintre cele
zavat pentru iarnă și sortat produse legumicole. Pomicultura județului, în mod deosebit stațiunea de profil, a beneficiat de asemenea, de sprijinul acordat la cules de organizațiile U.T.C. de la liceele din Beceni, Berea, Pătîrlagele și din comu-

na Scorțoasa. O contribuție însemnată au adus-o și tinerii din Pîrscov, Măgura, Cislău la recoltarea fructelor din comunele respective. In total, în livezile județului s-au aflat zilnic In jur de 1 000 de tineri.încheind această relatare din jurnalul tineresc al toamnei, să mai notăm că numai în perioada imediat anterioară au fost recoltate peste 3 000 tone de struguri, 1 200 tone de fructe, 850 tone legume, peste 640 tone de cartofi și alte produse agricole. Spațiul nu ne permite 6ă amintim aici toate cifrele. Totuși o remarcă se desprinde cu ușurință : numitorul comun sub care tinerii buzoieni au abordat practica agricolă din acest an este cel al maximei angajări, dublată de o grijă deosebită pentru strângerea integrală a roadelor toamnei. (D. I. Dinei, 
Sorin Burlacu).

i

în centrul preocupărilor cetățenilor —

înfăptuirea programelor de dezvoltare 
multilaterală a localităților patriei

Deși e alcătuită din opt sate 
(Șerbănești, Corbița, Țuțu, Ră- 
dăcinești, Ocheșești, Buda, Iz
voarele și Vîlcele), comuna 
vrinceană Șerbănești nu este 
una dintre cele mai mari ale 
județului. Are în jur de nouă 
sute de familii, dar numai 2 050 
locuitori. Explicația situației e 
simplă: indicele de natalitate a 
scăzut pe măsură ce populația 
tinără a „migrat" (termen fo
losit de sociologi, dar și de lo
calnici) spre centrele industria
lizate. Pe locuitorii din Șerbă- 
neștt ii preocupă de mai multă 
vreme acest fenomen, iar con
ferința organizației comunale 
de partid ' (o organizație cu 384 
de membri, din care 34 sint și 
membri ai organizației de ti
neret) și adunarea cetățenească 
— ale căror lucrări s-au desfă
șurat in incandescenta atmos
feră iii care întregul nostru 
popor întimpină Congresul al 
XIV-lea al partidului — au con
stituit un bun prilej de analiză 
temeinică a stadiului actual și a 
perspectivelor de dezvoltare a 
comunei lor. Ca și pentru cei
lalți vrinceni, și pentru ei este

o mîndrie și un îndemn la profil 
autoăepășire faptul că județul 
lor a fost distins în acest cinci-

teritorial: în actualul 
cincinal, producția agricolă în
registrează o creștere de

Și totuși, așa cum arăta Per
soana Atanasiu, secretarul Co
mitetului de partid și primarul 
comunei, populația se caracte
rizează incă printr-un indice 
mare de senescență, Șerbănește- 
nii știu că este posibil să păstreze 
generația tinără in comună și 
să determine reîntoarcerea ce
lor plecați mai demult din va
tra natală. Toți dau ca exemplu 
ceea ce s-a întîmplat la Suraia 
în ultimul deceniu și jumătate 
(o comună model, despre care

de cadre de specialitate compe
tente, stabilite in comună, 
C.A..P. Șerbănești n-a fructificat 
suficient potențialul de rodni
cie al pămintului și de vredni
cie al oamenilor. O analiză a 
carențelor de natură organiza
torică, întreprinsă in primăvara 
acestui an, a adus insă in frun
tea 
un 
de 
sie 
inspirată,

cooperativei de producție 
tinăr destoinic (a împlinit 
curind 37 de ani), de profe- 
economist. A fost o. alegere 

spun comuniștii șt
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nai, pentru ocuparea locului I 
în întrecerea socialistă timp de 
patru ani consecutiv, cu inaltul 
titlu de Erou al Muncii Socia
liste. La concluziile pe care,
în spirit critic și autocritic,
le-au definitivat în aceste zile, 
ei au ajuns, de fapt, încă 
prima parte a acestui an. 
rește, au fost remarcate 
întii rezultatele în îndeplinirea 
planului și a programelor de 
dezvoltare economico-socială în

înFi- 
mai

25—30%, industria mică se dez
voltă intr-un ritm mediu anual 
de 4,5%, iar prestările de servi
cii, intr-un ritm mediu anual 
de 7,9%. In același timp, pă- 
mîntul a fost mai bine gospo
dărit, au fost extinse amenajă
rile pentru irigații, a crescut 
suprafața arabilă, a fost mo
dernizat sectorul zootehnic. Nu 
trebuie uitat, de asemenea, că 
în aceeași perioadă a sporit re
țeaua edilitar-gospodărească.

vom vorbi cu un alt prilej) și 
iau ca martor începutul de re
viriment pe care l-au declanșat 
ei înșiși in ultimul timp. Ce 
trebuie făcut ca tinerii să ră- 
mină in sat ? E nevoie, înainte 
de toate, în consonanță cu spe
cificul dintotdeauna al satului, 
de o bună cooperativă agricolă 
de producție. Or, deși a obținut 
unele rezultate, deși membrii 
ei, în număr de 560, sînt oa
meni harnici și deși beneficiază

ceilalți oameni din Șerbănești, 
pentru că Ionel Brebuleț „știe 
să lucreze cu omul", „a pătruns 
in sufletul oamenilor", este un 
„bun organizator", se dovedește 
„receptiv la orice problemă", 
adică la sugestii și inițiative. 
Cînd Persoana Atanasiu afirmă. 
„Vom redresa serios coopera
tiva", se bazează pe calitățile 
profesionale ale noului pre
ședinte șl pe vocația lui de a 
se dărui. N-a trecut, lată, nici

L

Fiecare dintre etapele procesului revoluționar unic și neîntrerupt pe care îl parcurgem sub conducerea gloriosului nostru partid comunist a avut și are, în amploarea și complexitatea sa, înalta semnificație a unui act de voință și angajare unanimă, a întregului popor, conținînd, in esența sa. expresia de o înaltă relevanță a conștiinței socialiste înaintate care guvernează gîndul și fapta voluționare. Toate marile biective social-economicejalonează noua și impetuoasa devenire a României socialiste și, odată cu ea, afirmarea în practica social-istorică a noului tip uman, constructor conștient și devotat al noii . orânduiri, semnifică la modul concret nivelul de afirmare și dezvoltare al conștiinței socialiste. asumarea și validarea în realitatea de zi cu zi a valorilor noii orînduiri, între care la loc de seamă se situează patriotismul revoluționar. A fi patriot, a-ți iubi țara, înseamnă a face totul pentru gloria și măreția ei, a te integra cu întreaga capacitate de a gtndl și crea eforturilor întregii națiuni pentru realizarea idealurilor socialiste și comuniste. Așa cum arată secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, „Patriotismul, dragostea și devotamentul față de țară sînt o expresie a conștiinței revoluționare, comuniste, expresia îndatoririi de onoare a fiecărui comunist, a fiecărui om al muncii față de glia strămo- ■ sească și față de noua societate".Privind spre orizonturile devenirii noastre, lecția istoriei, plină de faptele vitejești ale tuturor generațiilor, ale tuturor

fiilor țării care au plătit tribut de singe și de viață pentru libertate și neatirnare, pentru păstrarea ființei noastre naționale și a vetrei strămoșești. ne apare ca un înflăcărat Îndemn spre continuitate, spre a ridica, pe trepte tot mai înalte, (prin tot ceea cg sintem și vrem să înfăptuim, patria străbună, aspirațiile și idealurile multiseculare ale Înaintașilor noștri, prin făurirea unei noi civilizații, a unui om nou, puternic atașat cauzei progresului și prosperității patriei — devină, beră și lor săi, științei șl culturii.mul generației da astăzi, generația constructorilor socialismului, se raportează permanent la noile valori ale societății noastre, conferind sentimentului patriotic sensuri proprii, specifice socialismului, determinate de exigențele modului comunist de muncă și de viață, de caracterul revoluționar al procesului ai cărui făuritori și stăpîni sintem. Tovarășul Nicolae Ceaușescu subliniază în acest sens că „există o strinsă unitate între socialism și patriotism. Nu se poate vorbi de socialism fără patriotism, care înseamnă preocuparea pentru eliberarea și bunăstarea întregului popor".Constituie meritul excepțional al tovarășului Nicolae Ceaușescu de a fi. conferit conceptului de patriotism socialist un sens amplu și novator, semnificații politice și ideologice profund revoluționare, direct legate de activis- mul social al făuritorilor de bunuri materiale și spirituale, de participarea competentă, devotată și entuziastă la trans-

o patrie ce trebuie să prin munca unită, li- demnă a tuturor fii- o puternică forță a Patriotis-

punerea în viață a politicii partidului nostru. în „Epoca Nicolae Ceaușescu" — epocă inaugurată de istoricul Congres al IX-lea al partidului — prin contribuția determinantă a secretarului general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, poporului nostru i-au fost redate sentimentul propriei sale istorii naționale, demnitatea de a fi un popor liber și independent, încrederea în forțele proprii. Odată cu Congresul al IX-lea au fost descătușate energiile întregii națiuni, a fost lichidată atitudinea de ploconire în fața a tot ceea ce este străin, a fost combătută teoria „modelului unic" în construcția socialistă, adoptîndu-se o strategie conformă cu realitățile proprii și aspirațiile specifice poporului nostru.Prețuindu-ne strămoșii și trecutul glorios, ne asumăm, totodată, în mod deschis răspunderile ce ne revin în raport cu mărețele programe de dezvoltare ale patriei noastre socialiste, cu luminoasele orizonturi prefigurate în documentele Congresului al XIII- lea si Conferinței Naționale, cu programul strategic al partidului, cu strălucitele perspective conturate de Proiectul Programului-Directivă șl Tezele Congresului al XIV- lea. Avem datoria, ca tineri comuniști, revoluționari, să facem totul pentru binele țării și al poporului, să ne însușim tot ce este mai nou In domeniul în care muncim, să contribuim, prin întreaga noastră activitate, la înălțarea edificiului național spre cotele înalte ale socialismului și comunismului. Dovada cea mai
(Continuare în pag. a IV-a)

TOAMNA DELTEI

(Continuare în pag. a IV-a)

apele, oa- pămin- stuful, aerul. In
Gorgova, Ia Partizani se vremea

uscat. Deci trecere rară. Și intervine,

,'Wj WSBSK ” <"•<

OHS

Profiluri arhitectonice mo
derne la Baia Mare, ora} 
aflat, asemenea tuturor 
localităților patriei, într-o 

continuă dezvoltare

măcar un an și, sub noua con
ducere, C.A.P. Șerbănești a ob
ținut citeva rezultate remarca
bile. Faptul că ocupă deja locul 
I in cadrul C.U.A.S.C-ului Tă- 
năsoaia este semnificativ. Ho- 
tăritoare — spun primarul, pre
ședintele cooperativei agricole, 
țăranii înșiși — a fost ca
litatea lucrărilor agrozootehnice. 
E așa cum spune Ion Brebuleț: 
„Toți specialiștii au fost în 
clmp și asta s-a văzut. Acum 
s-au convins cu toții că așa e 
bine", fntrucît il privește, di
mineața se află, încă înainte de 
a se lumina, in ferma zooteh
nică, iar seara, cind deja s-a 
întunecat. îl găsești tot pe cimp. 
(Spune el, cu același umor cu 
care a deschis sufletul oameni
lor săi: „Acasă mă duc mai 
tirziu, să nu vadă soția că im- 
bătrinesc"). Inițiativele sale au 
găsit de îndată ecoul scontat în 
conștiințele colaboratorilor de 
specialitate și ale țăranilor co
operatori pe care, de altfel, i-a 
stimulat și creșterea procentu
lui de retribuire în natură. Ast
fel, foarte tinărul și inimosul 
șef de fermă Tudorel Crăciun 
s-a ambiționat să încurajeze 
dezvoltarea atelajelor cu trac
țiune animală in așa fel ca în 
anii viitori să nu mai fie ne
voie de mașini pentru transpor
tul recoltei la siloz. E nevoie 
însă, in același timp, de noi 
mecanizatori cu o bună pregă
tire și e o bucurie pentru' șer-

Cit am mers prin Deltă, am avut impresia că apele și păminturile Îmbrăcate in stuf trăiesc un timp rămas brusc fără anotimp. Nici vară, nici toamnă, nici iarnă. O neclintire fără nume, o liniște de așteptare, un fel de grijă de dinaintea atacului care nu mai are loc. Delta, asemenea pescarilor ei, nu știe, nu presimte ce va să vină : o toamnă lungă sau o iarnă grea ? Și, in această așteptare a unei certitudini, primește ploile fără să atentă la ploi, primește cotoșmănați turiști plini de rucsace, undițe și speranțe fără să fie atentă la ei. Așteaptă cu toții : menii, turile, peștii, pescărușii, curind, în foarte curind, se va dovedi ce va să fie.La Crișan,_Ia Maliuc, la provizii pentru îngheț. Ceva parcă s-a timplat : păsările Deltei mai sint. Nici nu au fost zute plecînd, dar parcă mai sint. Nu s-au rotit seara in dansul lor sol-aer-sol, nu au acoperit cerul cu strigăte de plecare, n-au dat semnalul. Se pare că s-au retras și s-au împrăștiat în teritoriu. Dar nu sînt de văzut. Le-am căutat o zi întreagă prin ghioluri și bălți, dar n-au a- părut decît cițiva singuratici cormorani și o egretă îndepărtată. Ne-a privit de sus un stol de pelicani care ne-a curtat aparatul de fotografiat. Am văzut mai mulți pescari amatori și tractoare

decît păsări. Dar oamenii locurilor spun că păsările nu au plecat și trebuie să-i credem. ,Dunărea, pe bracul ei cel mai subțire și mai economic, braț care se numește Sulina, trece cu aceeași limpedețe verzuie spre Marea pe care o infringe în fiecare clipă, așa cum a învins-o de sute de mii de ani. Cele două bă- trine ape duc mereu aceeași bătălie cu un singur învingător. Ideea că pămintul Deltei este tinăr este una dintre cele adevărate, dar adevărul acesta arevechimea erelor. Iată, orașul Sulina are peste 1 000 de ani de Ia atestare. Un pămint tinăr care are mii de ani devine ceva tot ca o graniță intre ere geologice : nici baltă, nici vine vegetație omulfac de in- nu vă- nu
cu o atunci, trage diguri și imprejmuiește incinte, lucrează Ia ameliorarea solului, il irigă sau îl deseacă, il plantează cu porumb sau plopi. Clămpănitul metalic al dragilor și al dra- glinelor se aude in noaptea Deltei. Ziua huruie buldozere și se aud glasurile turiștilor atinși de fericita boală a pescuitului. Din cînd în cînd, cite o navă cit un zgîrie-nori vopsit in alb trece în sus sau în jos și atunci se aud valurile lovind malurile sau pe- reurile, iar zornăitul valurilor amintește de lupta Fluviului cu Marea. Și, în acest timp, neclintirea naturii este aceeași întrebare : va fi o toamnă lungă sau o iarnă grea ? (Vasile - Neagoe).
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4. PRIVIND ÎN URMA, DINTR-A X-A • ••

Performanțele adolescenței

Detalii dintr-țin dialog purtat zilele irecute cu mai multe eleve de la Liceul Indus- nr. 5 din București, cum ne organizămtrial Tema : maniera și timpul de lucru fldata cu intrarea în primul an de liceu. Prezentările: Adriana. Hangu, Raluca Constan li- nescu. Florentina Ioniță. Roxana Răducti. eleve in clasa a X-a; cum toate vorbesc repede și în același timp, consul- tîndu-se intre ele. din cind în cind, pe șoptite (ca toate colegele de vîrsta lor și de oriunde, nu-1 așa?), vom considera intervențiile in discuție ca fiind coSective.Da, spun file, e bine cepuUil liceului să afli cineva care a trecut de tă etapă cum să te orientezi ca adaptarea cu solicitările sporite, să se facă așa cum trebuie; .Dar. tot ele spun — și cine rtu știe? — că rețete sigure și genera! valabile nu se pot da și. pină Ja urmă, tot de specifici1.! fiecăruia depinde buna adaptare.Totuși, care au fost primele probleme cu care v-ați confruntat? La ce materii v-a fost cel mai greu ?Primele probleme au fost a- celeași cu care se confruntă oricine in această perioadă : școală nouă, profesori, colegi noi, aparentă dezorientare printre ei. caiete care vezi că se umplu mai repede cu notițe, pagini mai multe de manual care trebuie învățate și nu oricum, fiindcă exigența e mult mai mare („acum ați terminat cu școala generală, acum sînteți la liceu"), mai ales, timpul ăsta nu-ti mai ajunge. Cind scrii, cind să înveți la toate materiile, de care să te apuci mai intîi? Ce să facă, la început mai săreau unele capitole, unele materii care li se

la înde la aceas-

Si, caro să

păruseră lor mal ușoare, adică nu prea le învățau mereu, dar și-au. dat seama că nu a bine, ramineau cu prea multe goluri și de umplut, pmâ la urmă, tot trebuiau să le umple; le-a fost mai greu, că a trebuit să revină la ce nu învățaseră la timp. Chimia și matematica li se păreau cele mai grele. Aici au luat și primele note mici. Roxana își a- mintește: „3u la chimie am luat primul 4 din viața mea, dar a rămas unicul. Fur și simplu, cînd am văzut 4, n-am știut cum să reacționez, am începui să rid. Poate dacă luam 7. aș fi plîns. Mie îmi plăcea chimia cel mai mult. Tovarășa mea dirigintă din

re. de maturizare. Devenea tot mai clar : ce li se cerea la un nivel superior de exigență era spre binele lor. legat de ce vor tace mai tirziu in viată. Le-a ajutat să înțeleagă aceasta și să îndrăgească liceul și specificul lui activitatea practică: lucrul în laboratoarele de chimie, tehnologiile, operațiile chimice. Cunoșteau tot mai multe lucruri, doreau să cunoască, fiind tot mai convinse că viitorul va avea nevoie și de cunoștințele lor. în același timp, înțelegeau mal exact importanța și conținutul celorlalte materii, fără de care constatau că nu pot, chiar de acum, de la început, să pornească în formarea lor.
Colocvii Lyceum

școala generală este profesoară de chimie și căpătasem da- ■ torită dînsei o pasiune pentru această materie. Nici nu-mi închipuiam că eu aș putea lua o notă mai mică la chimie". Notele, recunosc toate, erau mai miei la început, neobișnuit de mici pentru ele. Părinții, poate cam nerăbdători, au început să le certe, dar, de asemenea. recunosc toate, „notele erau după cum învățam". Și adaugă : „unul era liceul. văzut de noi in filme, «Liceenii». «Declarație de dragoste» și altul liceul văzut rior".Oare ?Sigur, se grăbesc picteze, aceasta era de început și s-au pus serio3 pe treabă ca s-o înlăture. Mai întii, căutind să înțeleagă bine rostul a ceea ce se vrea de la ele și de Ia colegii lor. Au început un fel de conștîentisa-

dinsă o
inte-com- iluzie

N-a fost simplu. Era vorba de schimbarea metodelor de lucru. învățarea devenea studiu, timpul trebuia mai bine folosit. Decisiv a fost ajutorul profesorilor. La literatura română, iși amintesc ce bine le învăța . -tovarășa profesoară chiar cum -să învețe, cum Bă abordeze un text, cum să se orienteze în bibliografie. Completarea lecțiilor din manual cu alte surse bibliografice e foarte necesară: o noțiune incomplet înțeleasă trebuie lămurită din dicționar, din alte cărți, în orice caz, nu poți să lași loc gol. Toate noțiunile se leagă, se face așa, ca un fel de lanț și dacă a căzut o verigă, e greu s-o pui la Joc. La matematică, la fizică, la chimie se lucrează probleme în plus, din culegeri și aceasta zilnic. Așa te obișnuiești cu un anumit ritm și chiar ajungi să constați că dacă o zi n-ai

pus mina pe o problemă din culegere, ți-e greu apoi să te readaptezi. Dar nici o materia nu trebuie neglijată, aceasta ca îndemn pentru cei care încearcă să-și prelungească o- bișnuința din clasa a Vlll-a de a da atenție numai materiilor considerate principale. Pentru pregătirea ta viitoare, spun interlocutoarele noastră cu mintea de acum, pe care, nu zic nici ele altfel, la vremea celor cărora se adresează, n-o aveau nici ele, principale se dovedesc mai multe materii decît al impresia cind le privești în fugă și, cu deosebire, cind le privești numai din perspectivă imediată și nu eu gindul la ce vei deveni mai tirziu. Ceea ce te face să te adaptezi bine la rigorile liceului este convingerea că tot ce ai de învățat contribuie la formates ta profesională și la cultura ta generală.Și primele semne ale adaptării ?Nbtele bune. „Dacă am vedea catalogul din clasa a IX-a cu notele de la Început, ne-ar veni să credem că sintem cele care am luat tele acelea". în trimestrul II-lea. treptat, căutind.primul rînd, să înțeleagă ceea ce învățau, eu recuperat ră- minerile în urmă. Evident, însă, timpul liber 6e menținea ceva mai scurtat. Oricum, se vedea bine că. liceul nu le mai speria, nici pe cele care, aflăm acum, nu de la început se o- rientaseră către el, ci veniseră aîci prin redistribuire. ..Oricine, o spun convinse, dacă vrea să învețe, poate să învețe în orice liceu, de matematică-fi- eică. sanitar, de chimie eau de orice profil. Totul e să-ți placă și să vrei să înveți".

nu noi no- al in

Redeveniți pentru o clipă elev— Se spune că la „vîrsta dificilă" de 16—17 ani adolescentul ar ti mai receptiv Ia exemplul negativ decît la cel pozitiv. Și totuși, marele succes de casă al filmelor dumneavoastră „Declarație de dragoste". „Liceenii", „Extemporal la dirigenție" demonstrează contrarhd. Aș vrea să vă mai spun că. anul trecut, dind un „extemporal" pe tema modelului pe care ni-l alegem in viață, un număr covirșitor dintre adolescenții care au răspuns la test au dorii să semene cu personaje din filmele dumneavoastră, renunțind ta Superman. Rambo sau alie exemple din acestea foarte îndepărtate de realitate. Putem spune așadar că marele sracces de casă al filmelor a fost depășit de și mai marele succes educativ al acestora. Cum ați reușit?-- Au fost destul aceia care s-au îndoit de reușita acestor filme făcute după scrieri ale Iui George Șovu. un scriitor deosebit de îndrăgit de cei tineri. Unii au spus că sînt prea lirice, prea lacrimogene, (colegul meu Vi vi Drăgan chiar m-a interpelat la Costinești „Mă, nea Nicule, am auzit că ai făcut un film indian!"), alții au zis că va fi prea „retro" pentru tineretul acesta... ultramodern care nu se va recunoaște în personajele mele, mă rog. au fost fel și fel de opinii dar eu am fost convins că e bine să fac un film ușor „demodat" și se pare că n-am greșit. Iată că adolescenții noștri ultramoderni au nevoie de poezie, sint inșetati de lirism. de tandrețe, de frumusețe. sint cu adevărat niște sentimentali, niște romantici... Apoi. în filmele mele n-am dat curs unei pudibonderii de neînțeles în cinematografia, noastră, conform căreia un film cu adolescenți, cu elevi, în general, nu are nimic de-a face eu un film de dragoste. Dimpotrivă, am arătat că prima iubire este un lucru extrem de important. în jurul căruia, gravitează toate celelalte. Chiar dacă din timiditate. din pudoare, din prejudecată această primă rămîne uneori

de sinceritate totală. Sigur, fiecare din noi păstrează in sine ceva din cel care era la „sprezece" ani dar eu mi-am „recapitulat" adolescența in mod privilegiat, retrăind-o a- lături de fiica mea, Oxana, acum studentă (de excepție, asta e mîndria mea cea mai mare!) la Conservator. Multe din secvențele introduse de mine au la origine mici intîm- plări a căror eroină a fost ea. Dar vine cite ceva și de cînd eram băiat. Eu am fost acela care am intrebat-o pe mama (ca băiatul din „Declarație...") ce e aceia „amor" și ea mi-a răspuns că omul cînd se naște spune ,.a“. cînd moare spune „mor" și toată viața lui se petrece intre aceste două cuvinte, adică ..amor". Mama mea a fost învățătoare, ca și tata, da altfel. Alături de ei am trăit cei mai frumoși ani ai copilăriei în Bucovina de Nord. Erau oameni extraordinari acolo, era o stare continuă de creștere, de înălțare

— Totuși, filmele dumneavoastră nu «u nimic didacticist in ele. Și pentru că veni vorba de activitatea dumneavoastră de regizor, cind v-ati descoperit această vocație?

dragoste secretă.— Cele trei care discutăm si prin firescul admirabil <m care au fost interpretate rolurile. Asta nu înseamnă numai că ați știut să vă alegeți bine interpreții dar și că ați reușit să-t „dirijați" vorbind un limbaj comun, limbaj pe care nu-1 puteați deține decît dacă undeva, în sufletul dumneavoastră mai supraviețuia o fârimă curată de adolescentă...

filme despre s-au remarcat

— Da. tine de construcția mea psihică o oarecare reținere față de tot ce e teatral, artificial, truc, mimare. Am reușit să lucrăm într-o stare

Interlocutor
azi

NICOLAE
CORJOS

— Da pa la 11 ani spuneam versuri la serbări. îmi plăcea foarte mult să mă produc pe scenă, asta imi aduaea admi- lația fetelor (foarte importantă pentru mine). Am jucat și în piese de teatru, școala noastră avea stagiune permanentă. Odată m-am dus in vizită la sora mea. la Școala pedagogică de educatoare. Știam că multe din colegele ei m-au a- plaudat, așa câ-nti făcea plăcere să mă arăt printre ele. Cu ocazia acestei vizite, una din colegele ei. după ce mi-a aruncat repetate priviri (destul de greu de interpretat! e- hei, misterul feminin!) a apărut la vorbitor cu un pachet pa care mi l-a înmînat ca pe un dar din partea fetelor căzute in extaz - in fața artei mele. Bine că nu l-am deschis pe loc. Mi se păruse suspect de greu. Cînd m-am îndepărtat puțin am desfăcut ambalajul elegant. înăuntru erau o cărămidă și o cioară moartă. Dai' acest incident nu mi-a tăiat elanul. Am continuat să cred în steaua mea de actor pînă cînd Victor Iliu, cu argumente imbatabile, m-a convins că trebuie să fiu regizor. Am dat Ia regie, am intrat, am lucrat 22 de ani ca regizor secund, mi-am făcut așadar antrenamentul în mod temeinic si acum. iată, am în urmă citeva filme de care îmi amintesc cu drag și mă bucur că am reușit să le fac...

REZONANȚE PIANISTICEActuala stagiune muzicală bucureșteană a reluat serialul consacrat al „Treptelor afirmării artistice". în acest context, recitalul tînărului pianist George Tiberiu Coman- dașu a oglindit valențe interpretative de certă valoare. Programul de solidă anvergură,. ce a cuprins un mănunchi de sonate de Domenico Scar- 1-itti (nr. 1 și nr. 4, ambele în Do Major), Ludwig van Beethoven (on. 31 nr. 2, în re minor) și Franz Schubert (op. 120 nr. 2, în La Major) a oferit pianistului — elev în clasa a X-a la Liceul de Artă „George Ehescu", pregătit de profesor Magda Stănescu — prilejul etalării calităților «ale de sensibilitate artistică.Este demnă de apreciat. In primul rînd, capacitatea de a susține coerent, cu multă disponibilitate, un recital închegat, acum, la Început de an școlar cind. de obicei, la aeest nivel, se încheagă repertoriul ce se va desăvîrș! !n viitoare ore.de studiu. George Tiberiu Comandașu dovedește seriozitate și ambiție, mobilitate in cuprinderea unor bleme de tehnică eical.în Scarlatti a
variate pro- ți «til mu-'precumpănit

dramaturgiei muzi-

rii. plasticitate Imagistică. Tinărul interpret dovedește astfel afinități cu muzica de sensibilă confesiune și lirism interiorizat, de fine gradații ale tensiunilor și rezolvărilor melodico-armonice. întrezărim poate, in acest sens, posibile reușite în pagini înscrise stilistic sferei impresionismului muzical pe care. Împreună cu alte partituri din literatura pianistică universală, cu siguranță, George Tiberiu Comandașu le poate șl Ie va aborda în timp.în ansamblul său, recitalul s-a dovedit a fi o reușită frumoasă a unui tinăr muzician aflat în plină și promițătoare evoluție, ce dorește să se desăvârșească in atit de minunata artă a sunetelor.ANTIGONA RADULESCUgrija pentru țesătura bogat ornamentată a pasajelor do virtuozitate, iar în Sonata cu recitativ do Beethoven echilibrarea, în egală măsură, a substanței încărcate de dramatism și a momentelor de poetică reverberație. Se impune, pe această direcție, o mal mare atenție acordată osaturii formale șl a „respirațiilor" el de largă întindere pentru ca detaliul să se sudeze cu întregul arhitectural, amănuntul să capete «emnificație numai In

de concentrare a s-a situat însă în Zîmbete
eontextul cale.Punetul recitaluluidelicatul opus schubertian, cu precădere In partea a H-a a sonatei — Andante —, „desenată" inspirat, cu un calm interior remarcabil. George Tiberiu Comandașu și-a dat aici măsura talentului său care înseamnă, cel puțin in această etapă a formării sale, muzicalitate, putere de sintetizare, fluență și claritate a exprimă-

prin știință de carte. Veneau tineri de la 30 km depărtare . în opinci și costum național ca să învețe, respectul se măsura în grad de cunoaștere, cine cunoștea mult nu devenea un mare bogătaș dar era CINEVA! Și mie mi-a plăcut să învăț. Am fost un copil sensibil și curios. Cind am venit Ia București, la Școala normală de învățători aveam zees ani. Stăteam la internat. Nu prea știam ce trebuie să fac în asemenea școli înalte. în prima oră profesorul da matematică ne-a dat extemporal și eu n-am știut cum să-l fac și am luat un trei. A fost o tragedie. Am plîns. Deși era un „aur", profesorul m-a' consolat: „în treiul ăsta e un zece, știi tu ce-a zis Napoleon, în în ranița acestui trei a bastonul de mareșal al unui zece", într-adevăr. Ia sinteza de la slîrșltul anului luam zece, dar numai eu știu cu cită ambiție am ajuns pînă la ei! Da, mi-a plăcut să învăț, voiam să devin un bun Învățător, de fapt eu și acum mă consider un

invățator. n-am veleități mare artist.

Liceenii, in ipostaza lor 
de fiecare oră

FLORIN ANTONESCU

CARNET DE NOTE• Inspectoratul Școlar Județean Bacău, in colaborare cu Societatea de Științe Filologice, cinstește memoria poetului nostru național, Minai Eminescu, printr-o frumoasă inițiativă pubiicistică: „Eterni luceferi". Pe lingă prezența unor colaboratori de prestigiu (Constantin Ciopraga, George Chi- rilă, Dimitrie Vatamaniuc, Dumitru Irimia, Ioan Grigoraș) publicația se remarcă prin intervențiile inspirat poetice ale tinerilor condeieri Raluca Neagu. Tatiana Midvichi. Gea- nina Soituz. Viorica Ciocan, Miriam Boteanu, Livia Cosma, Adrian Asoltanie, Diana Ciubotaru, Oana Buzinche, Lăcrămioara Lupașcu, Adrian Mândrilă, Dadinela Apostol etc, Interesantă, de asemenea, este revelarea documentară a trecerii marelui poet prin comuna băcăuană Lipova, în calitate de revizor școlar, sau rubricile: „Eminescu în lume", „Ce-ți doresc eu ție, dulce Românie", „Gînduri despre Eminescu". Coordonatorul publicației, prof. Ioan Dănilă, cît și Filiala Bacău a Societății da Științe Filologice merită toate felicitările.• Odată cu fronturile atmosferice în schimbare și ploile lungi de toamnă, tot mai multi elevi se adăpostesc în săli de cinematograf. Pasiunea pentru cea de-3 șaptea artă nu are în sine nimic condamnabil, numai că ea se manifestă la ore din cele mai nepotrivite (in matineu, de pildă) și cu o perseverență demnă de-o cauză incomparabil mal bună. Nu na ascundem deci dorința da a vedea același interes și rumoare în fața unei biblioteci sau a unei săli de expoziție. Pînă atunci orobabil că trebuie să treacă... multe, foarte multe filme. (S. P.).• Vezi In metrou, în autobuz orî în alte mijloace de transport cum cite o persoană în virstă își face loc spre un scaun liber, de multe ori oferit de nu pentru a se așeza ea, așa cum ar- Iul sau nepoțica, pe care — dacă mai ghiozdanul din spate ori din mină și necă îi arată ca fiind școlari, adică suficient de mari pentru a ști că în prezenta cuiva mai mare ca tine nu tu ai prioritate pe scaun. Ceva ce tine de Vîrsta școlii, dar care se învață pînă la vîrsta școlii.
cineva mal tinăr. dar fi normal, ci nenoțe- e nevoie — inclusiv matricola de pa mî-

• De la Liceul de Matematleă-Fizieă Nr. 2 eu profil de informatică din Cluj-Napoca, am primit un recent număr al revistei „Automatic condei". în peste o sută de pagihi, scrise pe microcalculatorul M 118 b, se regăsesc secvențe din munca, preocupările și gîndurile elevilor, așa cum sînt ele consemnate tot de către elevi. Cu pagini remarcabile, cu inevitabile și, la această vîrstă. chiar necesare naivități, cu sesizabilă pasiune din partea realizatorilor, revista are meritul de a fi, cu adevărat, o publicație școlară. (F. A.).

AP INVAȚAT SA... INVAȚAȚI ? (I)

— „Atenție, aterizează străbunica". „Ora O". „Pădurea nebună", apoi multe documentare deosebit de frumoase. Iar acum, rulează pe ecrane „Un studîou în căutarea -unei vedete", ce! ma! proaspăt film a! dumneavoastră...— Este o comedie muzicală în care se regăsește experiența celor 22 de ani de secunda- riat ai mei, cu multe personaje reale. chiar eroina principală este modelată dună o fată care se ocupa de îngrijirea cailor dar călărea la fel de bine, la fel de curajos ca un cascador adevărat Ducă cum vedeți, tot un film cu tineret.- Ați acrișori direcțl. Vi se cere si continuați seri*  „Liceenilor". Vreți să le dațl aici <un răspuns?
primit o mulțime de de la „beneficiarii"

— Sigur că da. Filmele eu liceeni vor avea, bineînțeles, și alte episoade. Tocmai ne gin- dim, Împreună cu George Sovu, cum va fi episodul următor.

Cum învățăm ? Ne mal punem din Cind în cînd această problemă sau am considerat că ea și-a găsit rezolvarea încă înainte de ciclul gimnazial ?... Atunci, la început, am învățat să învățăm și cu asta, gata — trebuie „să tragem tare", mai ales dacă ne stau niște examene în față șl timpul sa scurge cu o viteză uimitoare.Și totuși, unii dintre noi ar trebui să și-o rnai pună din cind în cînd. mai ales dacă ajung să fie confruntați cu o notă proastă sau un examen pierdut în ciuda unu! volum apreciabil de muncă sau dacă apare surmenajul datorită u- nei suprasolicitări. Să zicem că am învățat mult, că am sacrificat multe seri de video sau discotecă, am avut toate condițiile necesare studiului acasă și totuși nu am avut rezultatele scontate ; ca să înțelegem de ce. este necesar să reanalizăm situația din perspectiva unui concept — sau mai bine zis principiu — des tntîînit. acela de educație permanentă. în momentul în care ajungem să-i înțelegem valoarea ș! să-I integrăm ca principiu organizatoric al întregii noastre activități. în acel moment absența unei note la o materie dificilă sau apropierea unui examen nu mal constituie obstacole generatoare

de tensiune sau chiar frustrare în direcția atingerii scopului propus (medie mare, intrare în facultate etc.), ci doar modalități stimulatoare de trecere de la un stadiu la altul de asimilare a cunoștințelor. Nu învăț pentru nota 10 sau intrarea Ia facultate, ci pentru că am devenit conștient de faptul că această activitate a învățării nu este a unei etape din viață, ci este activitatea de bază a Întregii mele

intelectual care aduce după sine lipsa de inițiativă, de deschidere și în cele din urmă suficiența și iresponsabilitatea. Învăț pe tot parcursul vieții ca să exist cu-adevărat, ca să-mi perpetuez o tinerețe a spiritului fără de care inteligența, talentul ajung să pălească sau nici nu ajung la posibilele lor valori.Ce se întîmplă însă cînd eu n-am învățat să învăț ? !Cînd comoditatea in gîndîre

se dimlnu- !a oboseală, agitat cerin-

GABRIELA HUREZEAN

Viața în afara orelor de curs
vieți ; de felul cum mă antrenez acum să asimilez cunoștințe, să le reformulez, să le aplic și reutillzez, să mă obișnuiesc să mă concentrez făcind abstracție de orice m-ar putea distrage, de toate acestea depinde cum am să fiu in stare să-mi trăiesc viitorul punin- du-ml în valoare capacitatea de a căuta mereu noul, de s evita rutina, de a propune inovații în profesiunea aleasă.Nu e posibil să resimți învățarea drept o obligație căci atunci viața poate deveni foarte ușor o corvoadă ; asta în cazul în care nu se instalează lenea aceea la nivelul

mă face să mă rezum Ia memorare mecanică menită unei scurte durate de timp ? !... Cind n-am avut voință să-mi antrenez capacitatea de concentrare, complăcîndu-mă în frunzăriri superficiale?’... Cînd ' în ciuda unui entuziasm, ce-i drept, fluctuant, am mereu carențe serioase în programarea si planificarea învățării ? !.,. Atunci, pe lingă faptul că am ajuns să am lacune în cunoștințe fiindcă nu sînt în stare si etăpînese operații, procedee sau să rețin date, mă aflu pur Si simplu secătuit de o pierdere imensă de energie fi

timp. Treptat ml ează rezistenta devin excesiv de ................du-le unor părinți, și-asa grijulii. o liniște deplină pentru a putea birui exigentele unei activități atit de stresante cum este învățarea. Ca să fac față volumului din ce în ce mai mare de cunoștințe care trebuie reținute sau revăzute, încerc să măresc numărul de ore petrecute în fața cărții, fără să-mi dau seama că nu în durată — ci în calitate stă succesul învățării. Mal degrabă alternînd momentele de studiu (aprofundat și temeinic) cu plimbări în aer liber, exerciții de gimnastică sau excursii aș reuși să exclud a- parîțla oboselii, a surmenajului și să măresc randamentul muncii mele.Să începem deci, de mîine dacă se poate, să medităm la aceste lucruri și să vedem dacă in spatele mărturisirii făcute cu obidă „Am învățat pentru teza asta citeva nopți în șir șt tot ne-a dat ceva care m-a pus în încurcătură!..." nu »e ascunde ceva ce ține de felul în care „m-am chinuit" să învăț șl nu de perspicacitatea profesorului de a găsi subiecte cît mai dificile.
CARMEN MAIER

pe jumătate

Mic îndreptar de 
apucături școlare

COPII SI COPIȘTICopistul =a Persoană care 
ss ocupă cu transcrierea de 
texte mal mult sau mai pu
țin importante dintr-un ca
iet in altul. Fire timidă si 
rezervată, copistul evită agi
tația zgomotoasă a celor din 
jur și proastele lor obice
iuri de petrecere a recreației 
(fotbal de masă, alergările 
cu obstacole, bîza sau mersul 
piticului). Privind cu un 
dispreț suveran la aces
te jalnice deprinderi puș- 
tești, el preferă solitudinea 
fi intimitatea ultimei bănci 
din clasă, unde se retrage cu 
o resemnare aproape filoso
fică să își continue sisifica 
sa muncă. La nevoie se poa
te folosi și pervazul feres
trei. Pentru reușita copiei 
se cere nu numai o răbdare 
de fier, dar și o privire age
ră, pătrunzătoare. Ochelarii 
sau lentilele de contact pot 
ajuta fi mai puțin înlocui a- 
ceastă calitate înnăscută 
și indispensabilă descifrării 
scrisului mărunt ce caracte
rizează orice fițuică1) sau alt 
înscris pregătit din vreme.

în general, copistul se re
marcă printr-o mare capaci
tate de concentrare. în, timpul 
tezei sau extemporalului se 
distinge cu ușurință prin 
mina dusă meditativ la frun
te, după moda poeților ro
mantici in căutare de inspi
rație — semn că fițuica de 
care vorbeam se află la lo
cul ei binecunoscut (adică in 
palmă). Procedeul, poate fi 
sensibil îmbunătățit cu un 
original sistem elastic care 
să faciliteze la nevoie dis
pariția hirtlei compromiță
toare în mîneca proteguitoa
re a uniformei.

Un alt indiciu ar fi poziția 
corpului. De pildă, lăsarea 
ritmică și voit indiferență 
pe spate, concomitent cu 
coborîrea înceată a ochilor 
nu reprezintă, cum s-ar cre
de, semnul unei stări accen
tuate de oboseală, ci arată 
destul de clar că undeva, pe 
genunchii ascunși privirii, 
cartea e deschisă chiar la 
lecția cerută. Aplecarea spre 
banca din față sau răsucirea 
exagerată a trunchiului spre 
colegul din spate se reco
mandă doar în situații li
mită, această poziție avînd 
dezavantajul că este ușor 
reperabilă de la nivelul ca
tedrei ; ca să nu mai vor
bim de solicitările nemiloa
se la care este supusă co
loana vertebrală. Nu se re
comandă în afecțiuni pre
cum: discopatie, lombago, 
reumatism poliarticular.

O mare atenție va fi acor
dată în timpul copierii pro- 
priu-zise expresiei imperso
nale a feței. E binecunoscut 
faptul că adeseori copistul 
(mai ales cel incenă^-i sa 
vădește a fi o ființă delicată fi emotivă, roșind repede si 
degrabă în cele două părți 
componente ale obrazului. 
Citeva exerciții adecvate în 
fața oglinzii vor aduce cu 
sine un minim echilibru psi
hosomatic, atit de necesar in 
munca plină de migală, 
riscuri și consum nervos a 
transcrierii textelor.

Desigur că toate aceste 
procedee suportă numeroase 
adăugiri și invenții persona
le. Nu uitați insă — orice 
tentativă va fi pedepsită 
conform legii. Copierea aces
tui text nu e interzisă, mai 
ales pentru cei care vor 
să-și schimbe năravul, lă- 
sîndu-șl in schimb , părul 
neatins. Poate că ajută.

^Fițuici — cf. germ. Fît- 
zchen „fleac, mărunțiș".

P. SORIN

ore.de


Prin acțiuni hotărîte, intensificate continuu, in spirit de înaltă responsabilitate
A A

Recuperare, reconditionare. refolosire — o vastă acțiune națională, de maximă însemnătate in asigurarea cu resurse a economiei : un teren fertil de manifestare a spiritului de inaltă responsabilitate față de sarcinile in plan economico-financiar ce vizează realizarea mărețelor programe de inaintare a patriei pe noi trepte, superioare, de progres și civilizație. In condițiile în care resursele sint limitate, ori greu de obtinut. asigurarea unui surplus de materiale prin judicioasa utilizare, prin reintroducerea acestora in circuitul productiv, deține o însemnătate de prim rang. In Proiectul Programului-Direetivă pentru Congresul al XIV-lea al partidului — insufletitor program de gînd și acțiune pentru tinăra generație, pentru întregul popor — se prevede că in economia națională in unele sectoare va trebui să se asigure peste 5(1 la sută din necesarul de materiale prin recuperare și reintroducere în circuitul productiv, iar 75 la sută din consumul intern prin reconditio- nări de piese de schimb și subansamble. Aceste mobilizatoare prevederi presupun o amplă desfășurare de forțe, in unități industriale, scoli și facultăți, institute, unități agrare si de cercetare, o participare activă a fiecărui om al muncii, al fiecărui cetățean al patriei. Practic nu există domeniu al vieții, fie acesta legat de industrie, învătămînt. gospodării. în care să nu rezulte bunuri ce pot fi refolosite. bunuri ce pot căpăta o nouă viată benefică pentru fiecare dintre noi '. De aici atenția pe care trebuie să o acordăm asa-ziselor „resturi", menajere ori nu. cum ar fi ambalajele de sticlă, materialele plastice, hirtia, cioburile, ca să nu mai vorbim de materialele neferoase, fontă, otel — toate materiale energointensive. la a căror elaborare primară se consumă multă energie, materii prime scumpe etc.

Tineretului patriei ii revin tn acest sens sarcini deosebite. Organele! și organizațiile U.T.C. si A.S.C. participă consecvent la lucrări de demontare si dezmembrare a unor fonduri fixe scoase din funcțiune, recondiționare de subansamble și piese, confecționare de produse din resturi de materiale, recuperare și reintroducere în circuitul economic a materialelor refolo- sibile. In baza unor programe proprii, tinerii participă la ample acțiuni de colectare și valorificare a tuturor categoriilor de materiale refolosibile. organizind zile si săptămîni record în recuperarea acestui gen de materiale. Tinerii sînt prezenti in locurile unde au ființat șantiere de construcții, exploatări miniere si forestiere, dezafectînd terenurile si recuperind materialele refolosibile rămase în urma activităților desfășurate de unitățile respective. Practic, tinerii sînt prezenti ne întreg cuprinsul tării. în sectoare productive si neproductive, recuperind, pregătind materialele prin sortare, tăiere, măruntire, încărcarea acestora și predarea lor pentru o valorificare superioară, asigurînd cu materiale importante aprovizionarea unor unități industriale.Mărețele programe de perspectivă, dezvoltarea economică si socială susținută, multilaterală a patriei reclamă însă o mai activă participare a tuturor colectivelor muncitorești. . a tuturor cetățenilor patriei, o mai accentuată implicare in soluționarea problemelor specifice ce pot apărea pe traseul acestei atît de importante activități economice — recuperare, reconditionare, refolosire —. o activitate menită să furnizeze materiale necesare proceselor productive, pentru ca astfel să se poată obține noi și noi sporuri de producție fizică, noi si importante succese in edificarea patriei noastre socialiste. (E.S.)
I 
r

„Să acționam pentru recuperarea materialelor, a 

surselor de energie, pentru refolosirea lor. Acestea 

trebuie să devină o problemă a activității zilnice — și nu 

intimplătoare! Procedînd astfel, vom avea tot ceea ce este 

necesar pentru desfășurarea în bune condiții a activității 

de producție și trebuie să acționăm cu toată hotărîrea 

în aceasta direcție I"
NICOLAE CEAUȘESCU

în contextul amplei și deosebit de importantei acțiuni de recuperare și reintroducere în circuitul economic a diferite produse refolosibile, un loc distinct îl ocupă activitatea de valorificare a pieselor și reperelor uzate. Intensa preocupare în această direcție are o explicație cit se poate de clară : efortul de a fabrica utilaje, instalații complexe este deosebit de mare pentru a ne mai permite să desconsiderăm chiar și cea mai simplă operațiune de readucere la parametrii inițiali a unui element component sau altul. Cu atît mai mult în situația aparatelor, mașinilor din import, pentru care asigurarea reperelor și mecanismelor de schimb înseamnă menținerea în funcțiune un timp cit mai înde
TRADITIA CARE SE CON
FIRMĂ, TRADIȚIA CARE SE 

AFIRMĂDacă am căuta un etalon în privința modului de organizare și a rezultatelor activității de recondiționare, el ar putea fi, fără teamă de a greși. I.R.A. „Grivița". Desigur, ar putea replica cineva, numai că profilul de producție chiar acesta și este. Fireșțe, sintem noi nevoiți să răspundem, dar chiar în această situație, specialiștii, oamenii muncii de aici nu s-au complăcut pe linia minimei rezistențe, respectiv de a se menține la infinit 'în limitele unor cote de intervenție din punct de vedere tehnic. Oprindu-ne în primul rînd la sectoarele de reparații capitale auto, unde activitățile specifice sînt ,.la ele acasă". notăm, că față de un nivel de 50 la sută în privința posibilităților de reintroducere în circuit a diferite piese de motor existent cu cîțiva ani in urmă, s-a ajuns în prezent la o pondere de 70 la sută.Directorul unității, inginerul Constantin Bunicelu. care ne oferă aceste date, ne mai in- »■ formează că la nivelul primelor nouă luni din acest an volumul acțiunilor de reconditionare a depășit cu 1,2 milioane lei prevederile planificate.Concret, fiecare autovehicul, fiecare motor ce intră în incinta unității în vederea reparațiilor capitale este verificat de o comisie de specialiști care hotărăște ce este de făcut cu fiecare subansamblu, pină la cel mai simplu. Pentru cele care trebuie supuse diferitelor reparații se stabilește cu precizie și tehnologia de lucru. Din acest punct .de vedere menționăm că printr-o muncă asiduă, pasionată au fost gă- , site soluții de recondiționare atît pentru piese în mișcare cum ar fi pistoane. segm°nți, erbori cotiți, roți dințate etc. dar și componente electrice precum relee, demaroare, al- ternatoare ș.a.m.d.Pentru prima categorie, la

Desigur, recuperarea sticlelor și borcanelor trebuie e~ 
fectuată cu maximă atenție. De aici și piuă la a căuta 
noduri in papură tuturor ambalajelor aduse spre achizi
ționare este — credem — o cale mult prea lungă (ade- 

.sea rapid scurtată de unii lucrători comerciali).

„Claie peste grămadă" — o nouă „tehnologie" 
de recuperare incă practicată de o serie de unități 
comerciale.

ț... „Și dumneata ce te bagi? Crezi că noi primim va- «ș: goane de sticle de la fiecare ?“ — replică din „recita- 
1 ' Iul “oferit de vinzătoarea Georgeta Nuțaru.

A.IZilele trecute, cu prilejul unui raid întreprins în mai multe unități comerciale din Capitală, am avut prilejul să constatăm că, în comparație au alte acțiuni de acest gen realizate în anii trecuți, activitatea de recuperare a ambalajelor de sticlă de la populație . se desfășoară în prezent în condiții mai bune. Astfel, peste tot — •deși am vizitat zeci de unități comerciale — ambalajele de• sticlă ne-au fost primite >— este drept, cu unele rețineri, cu unele condiționări nejustificate în anumite’ situații. Trebuie remarcat de• asemenea faptul că, îndeosebi pe raza sectorului 2, dar și în sectorul 6 al Capitalei, preluarea sticlelor și borcanelor de către depozitele întreprinderilor specializate — mai ales I.C.R.A. și unitățile industriei alimentare — se desfășoară, cu multe excepții, totuși, mai bine derit in anii trecuți. ,Tot atit de adevărat este și faptul că, in această activitate, mai sint incă multe sincope,' preponderent subiective, reauavoință, mergind pină la sfidare, a 'unor lucrători comerciali sau gestionari, ca și a delegaților depozitelor I.C.R.A. eoncurind nemijlocit — încă — la ivirea unor frecvente situații nedorite în această activitate necesară, reglementată prin acte normative clare.Ne începem raidul la Alimentara C Casiera anunță aici se .________ ______ ____  _6.•chimb și contra marfă. Insistențele noastre n-o conving să respecte reglementările în vigoare, singura consecință fiind împuținarea Imediată a numărului de sticle acceptate — de, doar ni se făcea o favoare!? — concomitent, firește, cu creșterea ’numărului celor respinse, proces influențat clar de „agasan- . . . ..■tele" noastre insistențe. (Totuși j tatea din Drumul Taberei.. -1**  __  . - 1 ’ ... Jft.

7 din Drumul Taberei. Iuliana Petrescu ne de la bun început că primesc sticle doar la 

„Grivița" și grafică.care sînt necesare cum spuneam o serie de utilaje specifice, au fost înființate chiar sectoare de profil. Cîștigul este deosebit, în sensul că specializarea unor muncitori pe anumite operațiuni garantează deopotrivă calitatea lucrării, dar și productivitatea.Secretarul adjunct al ‘comitetului U.T.C., muncitorul Traian Pascal, ne spunea în acest context că, pentru tinerii de aici, asigurarea unui nivel cit mai înalt de piese recondițio
FIECĂREI PIESE, FIECĂRUI 

SUBANSAMBLU - MAI MULTE VIEȚI
nate. de la fiecare motor, de la fiecare, vehicul intrate pentru reparații capitale constituie deopotrivă un examen de capacitate profesională, de conștiință revoluționară. Afirmația are deplină acoperire în fapte, tinerii reprezentând aici circa jumătate din totalul colectivului. în altă ordine de idei, una dintre sarcinile ce revin organizațiilor U.T.C. din întreprinderi este chiar aceea de a se implica mereu mai activ în aceste acțiuni. înce- pind cu dezmembrarea mijloacelor fixe și continuînd cu repararea, cu colectarea și dirijarea către unitățile de profil a altor produse refolo- sibile. De altfel, planul economic la acest capitol este realizat la nivel de 9 luni în proporție de 102 la sută. Traian" Pascal este de acord că volumul rezultatelor putea fi mai mare, drept pentru care ne prezintă un program concret de acțiuni care să determine ridicarea acestui procentaj la 150 la sută pînă la Congresul al XIV-lea al partidului.Pe alt plan, acela al recuperării diferitelor materiale, 

«

am fi fost eventual gata să acceptăm și acest exemplu de „exigență" sporită dacă, la rîndu-i, Elvira Cocea, responsabila unității, nu s-ar fi dovedit incomparabil mai îngăduitoare primind chiar și sticlele inițial refuzate, ba, mai mult decît atît, acceptând — este a- devărat, .abia după ce ne-arn legitimat — să primească sticlele și contra numerar, ceea ce, de fapt, trebuia să se întâmple de la bun început. Situația se repetă aproape identic și la uni--.nr"ri

lungat. Suficiente argumente deci pentru ca gradul de acoperire a necesarului de piese de schimb obținute prin recondiționare să atingă, așa cum prevăd documentele de partid, peste 50 la sută din total. Faptul că alături de . unități unde aceste obiective au o veche experiență, se înscriu cu rezultate deosebite și întreprinderi tinere, probează elocvent in privința însușirii de către toți producătorii a aceștei priorități. Este ceea ce s-a desprins ca o concluzie firească în cadrul documentării realizate recent pe această temă în două unități economice întreprinderea de Reparații Auto întreprinderea de Mecanică Poli-notăm că raportat la 9 luni unitatea a predat la I.R.V.M.R. București 2 420 tone oțel, 668 tone fontă. 1,5 tone cupru, 18 tone alamă. 45 tone aluminiu, 4 tone corpuri abrazive, 32 tone ulei uzat, 2,3 tone nichel. 1,3 tone spărturi sticlă. Singurul capitol unde planul nu a fost realizat a fost la fontă, motivul. ne spune inginerul Constantin Buricelu, fiind acela că sursele din care pot rezulta cantitățile respective sînt limitate. Chiar în ziua docu

mentării noastre, în unitate se aflau în control reprezentanți ;a.i RI.Ă.G.F. care, cum aveam ,să citim în concluziile asupra verificării, au apreciat modul . în care este organizată activitatea respectivă, modul în care sînt folosite utilajele specifice. Au fost făcute și unele recomandări pentru eficientizarea - muncii, îndeosebi la capitolul colectare. Și chiar în ziua următoare — 3 octombrie — în cadrul unei acțiuni la care au , participat toți oamenii muncii — au fost strînse și expediate către I.R.V.M.R. 9 tone fontă, 5 tone oțel și o tonă aluminiu. Semnificativ !
CIND TOTUL ESTE FĂCUT 

CU PASIUNEîntreprinderea de Mecanică Poligrafică nu are încă vîrsta „majoratului", dar despre a- ceasta se vorbește, nu fără motiv, în termeni elogioși. Prin profilul ei de activitate este unicat in țară, de rezultatele deosebite în planul creativității beneficiind cu toții. Chiar și ziarul de față. Dar in acest articol nu ne vom referi la activitatea de cercetare și

per- con- vin- ges-Să la sur-

ANCHETA NOASTRĂ INDIFERENȚA - 098,'doar decorul și, firește, sonajele schimbindu-se — creț, protagoniste sînt aici zătoarea Maria Avram și tionara Nicoleta Schiopu. mai reținem, totodată, că ambele unități situațiileprinse de noi nu sînt singulare, dovadă sesizările mai multor cumpărători — unele inserate v chiar și în jurnalul cumpărătorului.Pină la un punct, secvențele se repetă, parcă xeroxate și la Complexul comercial A 16 din Drumul Taberei 124. Pinâ la un punct, spunem, pentru că, serios indispusă de insistențele noastre repetate,; vinzătoarea Ge’orgeta Nuțaru ne admonestează violent: „Dumneata ce te bagi ? Doar nu sint obligată să primesc un vagon (sic !) de sticle de la fiecare ?“ Floarea Gherlagiu. responsabila unității, aflînd cine sîntem» devine brusc mai concesivă, fără asta, desigur, să schimbe ceva situația.Cu sacoșele de sticle și cane pline pornim mai departe, poposind în sectorul 2 al Capitalei. In zona Colentina — la unitățile alimentare din Șos. Petricani, bloc 3 (responsabil Vlad Istriteanu), Bulevardul 

ca cubor-

producție, ci la acțiunile întreprinse în vederea prelungirii duratei de viață a utilajelor tipografice, unitatea fiind, practic, mecanicul șef al domeniului. aici executîndu-se reparații capitale pentru orice mașină de acest gen.Așa cum spunea inginerul Pavel Foiaș — directorul întreprinderii — specialist de elită, pasionat de frumos și de lucrul făcut temeinic, preocupările în acest domeniu se bazează pe competența, pe spiritul de răspundere ale colectivului, care a înțeles și înțelege că a acționa în acest mod înseamnă a proba calitatea noastră de proprietari și producători ai unor bunuri de cea mai mare valoare, nu numai strict financiar, dar și din punctul de vedere al menirii lor — aceea de a răspîndi cultura, pentru a ne referi doar la un aspect. Se înțelege deci, ni se spune. în continuare, că intensificarea preocunărilor in acest domeniu ține deopotrivă de calitatea noastră de membri

de partid, de specialiști care 1 vor să lase ceva în urma lor, de care să beneficieze cit mai mulți oameni.Spuneam, așadar, că sînt reparate aici utilaje tipografice — de la cele mai complexe de tip ofset, la cele de tipar înalt, la linotipuri, la mașini de cusut. ori tăiat coli etc. unele dintre ele din import. Pentru acestea din urmă în special, repararea diferitelor componente este o chestiune vitală, scutindu-se bugetul statului de însemnate cheltuieli valutare. Concret, numai la nivelul celor 9 luni parcurse din acest an, planul. la acest capitol a fost depășit tu 150 000 lei. întreprinderea a reușit ca în scurtă vreme să-și formeze un colectiv care știe tot ce se poate ști în materie de reconditionare ă diferitelor componente, tot acesta fiind acela care a gîndit, și a realizat instalații specifice. Tehnologiile sînt numeroase, aplicate în funcție de piese, de gradul de uzură a acestora. Exemplele ce urmează vorbesc despre a- ceastă diversitate, dar și despre eficiența acțiunii.

u

Î5ETICHETA” ÎNVECHITA ?!Lacul Tei 121 (gestionar Petra Duinea), Șoseaua Colentina 84 (șef de unitate Ștefania Spira- che), 'Mihai Bravu 95 (responsabil Mariana Oprițescu), și Alimentara bloc 5 Pantelimon (gestionar Iordan Zâne) — achiziționarea sticlelor și borcanelor se face, așa cum dorește fiecare (contra marfă, la schimb sau contra cost). De altfel, modalitățile de preluare a ambalajelor de la populație au de multă vreme un cadru bine stabilit, reglementările pe această temă ale M.C.I, fiind bine cunoscute tuturor celor ce lucrează în comerț. Așa cum am avut prilejul să ne convingem. la toate cele cinci unități amintite aceste reglementări sint bine cunoscute și aplicate, orice ofertă de sticle și borcane fiind acceptată prompt și, pe măsură ce cantitățile achiziționate asigură încărcarea eficientă a unui mijloc de transport, unitatea îl solicită și marfa colectată își urmează fără întârziere drumul spre o nouă utilizare.Ne continuăm periplul poposind și la Complexul „Cosmos" din Șoseaua Pantelimon, Tinăra lucrătoare comercială, Mihaela Ghiță, pare a fi

Tehnologia de cromare a cilindrilor de la mașinile ofset, bunăoară, ne arată că față de costul unei piese noi (circa 35 000 lei), operațiunea respectivă se realizează la un preț de circa 1 800 lei. Tehnologia de cuprare a altor cilindri ai mașinilor ofset, arată că Ia același cost al piesei noi. pentru încărcarea cu materialul amintit, se cheltuiesc 2 000—2 500 lei. Marja de 500 lei rezultă din faptul că specialiștii au la dispoziție două procedee — unul prin metalizare și altul prin acoperire în baie galvanică ; la acesta din urmă facem legătura cu activitatea de recuperare a diferite repere inutilizabile din cupru care sînt tooite în baia respectivă. O precizare este utilă în acest moment — anume că un cilindru astfel recondiționat poate rezista la încă două reparații capitale ale utilajului, stratul aplicat asi.surîr.d o rezistentă deosebită. Dar și pentru alte subansamble s-au găsit soluții de recondiționare : camere de acționare, racorduri de axe, suDO’-ti’ din aluminiu de la mașinile de. tioar înalt, bucșile din bronz, roți dințate etc. în cazul că anumite renere nu not fi reintroduse în circuit prin operații de reconditionare, nu se anelează la soluția cea mai simplă, de a fi trimise la topit. ci se procedează la utilizarea lor ca materie primă, adică la confecționarea din ele a unor renere mai mici.Pe celălalt 'plan, nu lipsește nici aici activitatea de recuperare a diferite materiale refolosibile. Astfel, sarcina de a le-recupera intră chiar în Competența unor oameni, membri ai cercurilor de calitate. Ceea ce se colectează este recirculat în procesul de fabricație al întreprinderii. După 9 luni din acest an intraseră pe flux în diferite forme 5 tone de bronz, 5 tone de aluminiu, importante cantități de argint industrial.Dar lucrurile nu se vor opri aici. Cum ne declara inginz- rul Radu Ionescu, secretarul comitetului U.T.C., tinerii se consideră mobilizați la o activitate superioară pentru care există incă rezerve. Se vizează . astfel ca ei să se afle in primele rînduri ale acțiunii. Criteriul calitativ trebuie să fie în continuare pe prim plan, întrecerea între formații fiind deja un fapt al cărui caracter stimulativ va fi de natură să pună în lumină seriozitatea, pasiunea, voința de a întâmpina Congresul partidului cu realizări superioare.
ALEXANDRU STROE

U

parcurs „cursurile" de preluare a ambalajelor, împreună cu colegele ei din Drumul Taberei, anunțîndu-ne sec că nu preia sticle decît contra marfă. Mai îndatoritor, responsabilul complexului, Ădriap Antoniu, ne îndrumă spre centrul de achiziții aflat în imediata apropiere. Eșec total și aici, deși este trecut de ora 10,00, un lacăt enorm ne demonstrează clar că programul se respectă după „buna vrere" a gestionarului. Ca și Ia autoservirea Bloc 2 — Pantelimon, de altfel, unde, de asemenea, Centrul de achiziții este închis. Nici nu poți ști, de altfel, la nici unul din cele două centre, dacă duminica la ., ora 10 ar trebui să fie deschise, fiindcă nu există nici un program afișat. Bineînțeles că în asemenea condiții, punctualitatea celor ce muncesc (?!) aici este „ireproșabilă" pentru că, nu-i așa, nu se poate invoca nerespectarea unor orare care... nu există. EMIL STANCIU, NICU ILIESCU 
i'î fotografii realizate de 
'■>” VALERIU TANASOF

Investiția de inteligență creatoare — 
spre o mai eficientă 

utilizare a resurselor reciclabileîndeplinirea integrală a princinalilor indicatori de producție. înfăptuirea sarcinilor de plan pe acest an și pe întregul cincinal depind în- tr-o proporție hotăritoare de modul în care sînt asigurate, cantitativ si sortimental, resursele materiale pentru dezvoltarea tuturor ramurilor și sectoarelor de activitate.Utilizarea într^o măsură din ce în ce mai mare a resurselor refolosibile a devenit problema cu gradul cel mai mare de generalitate in economia națională. Acest obiectiv îsi găseste în cadrul activității de cercetare, proiectare și micro-

producție din institutele de învătămînt superior o ilustrare vie. Colectivele formate din specialiști de înaltă calificare, cadre didactice universitare. ingineri, tehnicieni si studenti. care îsi desfășoară practica productivă în aceste sectoare. întreprind acțiuni concrete menite să conducă la realizarea obiectivelor prevăzute în activitatea de recuperare și refolosire a materialelor.Itinerarul dialogurilor pe această temă a cuprins deci principalele sectoare de cercetare si microproductie din Institutul Politehnic București.Punctul de început al discuțiilor a fost Sectorul de cercetare și microproductie metalurgică Polizu, in care se produce o gamă larg diversificată de piese, repere, subansamble pentru sectoare de bază ale economiei naționale : industria minieră și de foraj petrolier, industria electrotehnică, textilă etc. Dintre acestea, amintim: sapele de foraj seismic, cupe pentru șlefuirea cuartului folosit la fabricarea rezonatoarelor. seturi de ghidare de la mașina de țesut Bolleli. toate reperele destinate să lucreze prin fricțiune avansată.Interlocutorul nostru, ins. Gheorghe Tivrică. șeful secto- ruAii. ne-a asigurat că „acti- ywătea de refolosire a materialelor și reintegrare a pieselor în Circuitul productiv are în vedere toate clasele de aliaje: de la aliaje neferoase ușoare și grele' pînă la oteluri înalt aliate".Beneficiarii furnizează piesele. reperele scoase din uz. cu o uzură fizică avansată, deteriorate sau depreciate. Ele sînt supuse în laboratoare unui proces de testări macro și mi- crostructurale. uneori fiind necesare determinări optice si e- lectronice.-Astfel. în cunoștință de cauză. Se stabilesc retete de fabricație. urmărind încadrarea mărcilor de materiale în standardele curente. De asemenea, există posibilitatea îmbunătățirii compoziției chimice a materialului de bază, obtinut din metale recuperate în acest mod. prin adaosuri, obtinind proprietăți- fizice, chimice si mecanice superioare. Concomitent cu a- ceasta se realizează o modificare. într-o anumită măsură, a tehnologiilor de fabricație în vederea minimalizării greutății proprii si a dimensiunilor de gabarit ale pieselor, astfel incit să sporească fiabilitatea reperului și a mașinii.Acest proces complex de utilizare eficientă a materialelor refolosibile deficitare prezintă și alte posibilități de optimizare : spre exemplu — prin re- proiectarea reperelor se utilizează materiale refolosibile cu proprietăți superioare doar pentru părțile active ale pieselor.'Diversitatea funcțională și sortimentală a pieselor determină o mare varietate de probleme tehnologice si constructive. Aceasta impune în mod imperios existenta unei mari flexibilități si adaptabilități a fabricației, un dinamism deosebit.Utilizarea materialelor refolosibile ca elemente de bază determină o eficientă multi- valentă : rezolvă problema materialelor deficitare si costisitoare. se elimină importul si conșumul de valută si. lucrul cel mai important, se asigură o diminuare însemnată a costurilor de fabricație, concomitent cu păstrarea parametrilor func
Obiective• In toate unitătiie economice, se impune să se acționeze energic pentru creșterea răspunderii fiecărui om al muncii, a tuturor cadrelor in colectarea și predarea materialelor refolosibile la nivelul sarcinilor de plan ;• In Întreprinderi se va asigura întreg sistemul de containere necesar stringerii, selectării și livrării materialelor refolosibile pe categorii de sortimente și mărci, pentru a nu se irosi materiale deficitare (cu- 

ționali de lucru. Un exemplu foarte concludent in acest sens — confecționarea prin turnare, utilizînd feroaliaje din wolfram si cobalt, a unui cutit pentru mașina de tăiat fin de la întreprinderea Textilă „Banatex" Sinnicolau Mare, costă aproximativ 60 000 de lei. Folosind în același scop material recirculat. cu aceleași elemente de aliere, costul cuțitului respectiv se reduce de 10—12 ori.O inițiativă de mare prestigiu profesional, tehnic si economic în domeniul recuperării materialelor refolosibile o reprezintă noua concepție constructivă de fabricare a saDe- lor de foraj seismic din material de bază recirculat. avînd parametri superiori celor ai produselor similare din import. Autorul acestui proiect, ine. Gheorghe Tivrică, ne-a prezentat ideile de bază : „După o perioadă de încercări si testări, la noi s-a produs si realizat o nouă sapă de forai- seismic. Vechea sapă — în. construcție sudată — era asamblată pe un butuc si prevăzută la fata activă cu plăcute vidia. Noua formulă constructivă are cu totul'altă’ alură. La proiectarea si realizarea ei s-au avut în vedere respectarea cu rigurozitate a parametrilor de lucru. Plăcutele vidia au fost înlocuite prin realizarea sapei de forai în varianta monobloc dintr-un otel special mangaftos obtinut din recuperare. Fata activă se realizează tot tn procesul de turnare prin microaliere ■ superficială 'în formele de turnare cu cobalt. wolfram, vanadiu".Acest procedeu a trecut cu bine toate etapele procesului de elaborare, testare si implementare. Acum se aplică pe scară extinsă în industria utilajelor de forai, aducînd cu sine importante economii de materii prime, materiale, valută, sporind durata de Serviciu a utilajelor si contribuind benefic la reducerea costului de fabricație si la creșterea fiabilității, a randamentului în exploatare.Următorul popas — sectoarele de cercetare, proiectare si mi- croproductie din cadrul facultăților de automatică si electronică. Interlocutori ne-au fost coordonatorii acestor compartimente : inginerul Aurelian Sta- mate și. respectiv, inginerul Mircea Stoian.Studiile și cercetările în a- ceste domenii se bazează De concepții si tehnologii avansate. care se situează la , nivelul celor mai înalte performante tehnice mondiale. Aici asimilarea se face aproape concomitent cu cercetarea. în sectorul de microproductie al Facultății de Automatică se realizează în general echipamente de automatizare pentru industrie și agricultură, structuri de echipamente de automatizare mai complexe, aparate de laborator pentru testări și experimentări ; sectorul e-
la zi, sarcinipru, zinc, nichel, feroaliaje etc.) ;• Se va acționa pentru functionarea corespunzătoare a tuturor utilajelor de pregătire a fierului vechi existent in unități ; vor fi puse in funcțiune toate capacitățile de recuperare și valorificare a materialelor refolosibile care sînt prevăzute pentru acest an ;• Organizațiile de tineret și de pionieri, consiliile populare, cooperația sătească trebuiepună in practică măsuri efi- 

Iectronic produce sisteme de. a- chiziții de dale, testare de tip industrial milisecundometru etc.în cazul acestei unități, unde cantitatea de materiale utilizate este relativ redusă, se pune cu aceeași acuitate problema refolosirii lor, avînd jn vedere că acestea sint costisitoare si se obțin cu dificultăți deosebite de natură tehnică si economică. Există modalități multiple de valorificare : din aparatura scoasă din uz se folosesc piese, subansamble si componente electronice : steclo- textolitul (un material deficitar). de la aparatele care nu mai sînt în stare de funcționare este reutiiizat pentru carcasele transformatoarelor de rețea ; după efectuarea lipiturilor, cantitățile de aliaj de lipit (fludor) se retopesc si se reutilizează.Un domeniu diferit si un a- telier de mai mici proporții —• Hala de prototipuri a Facultății T.C.M., unde se realizează dispozitive pentru mașini-unel- te. matrițe, dispozitive mecanice modulate de control dimensionat. sistem flexibil de scule pentru mașini-unelte. Ing. Sa- vel Dorneanu ne-a precizat că „in cadrul acestui atelier de microproductie există o bună experiență în ceea ce privește recuperarea resurselor refolosibile. întelegînd prin aceasta colectarea și revalorificarea lor atit în procesul propriu de producție. cit și prin intermediul bazelor de colectare a materialelor refolosibile. Anual predăm acestor baze 3—4 tone fier vechi, aproximativ o tonă de scule uzate din oteluri înalt aliate. 400 I ulei uzat".Aceste obiective de maximă importantă pentru economia națională impun sporirea preocupărilor colectivelor de cercetare. proiectare si microproductie din institutele de învă- tămint superior pentru recuperare si reconditionare. pentru valorificarea superioară a materiilor prime, combustibililor, energiei, inclusiv a materialelor rezultate din procesele de producție si consum.La elaborarea planurilor de producție și a celor de recuperare. reconditionare. refolosire trebuie avută în vedere a- sigurarea unei concordante între fundamentarea sarcinii de plan la resursele refolosibile si structura de producție a unităților. astfel incit, prin functionarea Întregului sistem al acestei ample acțiuni cu caracter național, să se asigure cantități sporite de materiale recuperate, printr-o mai largă si mai eficientă investiție de inteligentă creatoare a tuturor celor ce-și desfășoară activitatea în unitățile de învătămînt superior ale patriei, ca si a celor din institutele specializate de cercetare-proiectare.MĂDÂLINA bumbeaORĂȘANU
prioritareciente, energice pentru intensificarea activității de colectare a materialelor refolosibile de la populație ;• Se vor intensifica acțiunile de colectare a maculaturii, fierului vechi, a sticlelor și borcanelor, a tuburilor de aluminiu, atit in unitățile industriale cit și in cele de invățămint ;• Recuperarea materialelor refolosibile este o vastă acțiune națională, cu profund caractersă ' patriotic, la care trebuie să participăm cu toții !



„COMERȚ - COOPERARE - 
DEZVOLTARE - PACE“ 
OFERTA CARE NE REPREZINTĂ (II) ■ '

Echipamente energetice la un înalt
nivel tehnic și calitativDacă ar trebui să nominalizăm firma care s-a impus pe piața internațională cu produse și servicii in energetică, fără îndoială am opta pentru RO- MENERGO — reprezentant al industriei românești de echipamente energetice, care a cunoscut o dezvoltare impetuoasă în cursul ultimelor decenii și care s-a afirmat prin nivelul ridicat de performanță și calitate al produselor oferite la export. Mai mult, se poate argumenta cu faptul că ROME- NERGO colaborează cu firme de renume mondial, — după cum ne preciza Alexandru Pîr- vescu, director al ROMENER- GO — cum ar fi General Electric — S.U.A., Ansaldo Impianti — Italia. MAN — R.F.G., Stein Mfller — R.F.G., Deutsche Babcock — R.F.G., Stein Industries — Franța, Combustion Engineering — Canada și altele. „Programul nostru de export, ne relata interlocutorul, cuprinde o gamă largă de activități, de la proiectare pînă la construcție, furnizarea de e- chlpamente și punerea în func- , țiune a obiectivelor complexe la cheie, echipamente princi- : pale și auxiliare pentru centrale hidroelectrice, termoelectrice și Diesel electrice, echipamente pentru centrale nnclearo-elec- trice, cazane, turbine, generatoare șl alte echipamente tehnologice specifice centralelor e- nergetice, cazane de apă fierbinte. cazane de abur industrial, centrale de termoficare urbană si Industrială, engineering, studii, proiecte, documentari, know-how .tehnologii, licențe, asistentă tehnică, școlarizare, service".în cadrul pavilionului ROM- ENERGO am solicitat precizări asupra ofertei românești de la

(Urmare din pag. I) concludentă a patriotismului revoluționar care ne însuflețește o constituie munca, activitatea concretă prin care demonstrăm asumarea celor mai Înalte principii și valori •le societății noastre. De modul in care păstrăm, gospodărim și sporim avuția națională — ai cărei proprietari, producători și beneficiari sin- tem —, de modul cum ne preocupăm de valorificarea intensivă a materiilor prime și materialelor, de organizarea șl perfecționarea activității de producție în sensul sporirii e- iicientei, de pregătirea noastră politică ai profesională depinde Însăși realizarea a ceea ce ne-am propus — ridicarea la noi cota de progres șl bunăstare a patriei, dînd astfel proba cea mai grăitoare a dimensiunilor și conținutului patriotismului nostru revoluționar.Se cuvine evidențiat faptul că o expresie elocventă a patriotismului socialist o constituie și unitatea moral-politlcă a oamenilor muncii din patria noastră, animați de interese și aspirații comune, care acționează consecvent pentru înfăptuirea politicii partidului, conștlenți fiind că numai astfel Ișl pot Împlini năzuințele fundamentale, pot beneficia de roadele muncii lor. De a- ceea, partidul nostru consideră drept perimate și condamnate de istorie orice manifestări de șovinism șl naționalism și subliniază cu tărie necesitatea de a se da o ripostă hotărită oricăror Încercări din afară care urmăresc dezbinarea oamenilor muncii din patria noastră, subminarea unității lor moral-polltice. Are o Înaltă semnificație, șl la aces> context, cerința intensificării activității de edu

PATRIOTISMUL SOCIALISTcare in spiritul patriotismului revoluționar, al răspunderii și atașamentului față de popor, de cuceririle sale revoluționare obținute prin munca și lupta unită a tuturor fiilor patriei, cerință exprimată astfel de secretarul general al partidului : „va trebui să e- ducăm întregul popor, și, in primul rînd tineretul, in spiritul patriotismului revoluționar, al devotamentului față de patrie, față de popor, față de cauza partidului". Se desprind astfel semnificații clare privind conținutul, trăsăturile și rolul tot mai important pe care îl are patriotismul socialist ca puternică forță motrice a înaintării României pe calea socialismului și comunismului. Cu atît mai mult în epoca contemporană, cind diverși Ideologi de ocazie, puși în slujba unor interese care nu au nimic comun cu năzuințele și aspirațiile reale ale popoarelor spre afirmarea propriei identități, spre dezvoltare liberă și independentă. vehiculează teze sau teorii care pun la îndoială realitatea patriei sau actualitatea sentimentului patriotic, încer- cind să acrediteze conceptul de „patriotism mondial", se impune ca munca politico- ideologlcă. activitate^ educativă să răspundă cu și mai multă fermitate sarcinilor trasate de partid, de secretarul său general, să acționeze în mod susținut, prin pîrghii și modalități specifice pentru ridicarea conștiinței socialiste, înaintate a tuturor oamenilor muncii, pentru promovarea în rîndurile tinerei generații a convingerilor proprii societății noastre, pentru cultivarea unor atitudini înaintate, în conformitate cu concepția științifică despre lume și viață, cu principiile profund judicioase și realiste ale politicii partidului

GO In colaborare cu furnizorii săi specializați participă cu echipamente și utilaje din domeniul centralelor termo-elec- trice. mori de cărbune, pereți membrană, rotori turbine, pompe și alte componente, microhi- droagregate tip FO și EOS ; motoare electrice, pompe, mi- crogeneratori, componente, motoare Diesel licență ALCO ; cazane apă fierbinte, componente electrice. Ca noutate, putem nominaliza diafragma de abur pentru grupuri de 700 MW. rod al colaborării româno-ameri- cane.De remarcat carcasa de 36 tone expusă la standul General Electric, care reprezintă o colaborare fructuoasă cu re-- numita unitate bucureșteană, întreprinderea de Mașini Grele.REJINEȚI : BOMENERGOexpune în cadrul pavilionului F. Telefon 65 51 99.EMERIC SZEKELY 

șl statului nostru. Este de o înaltă actualitate imperativul formulat astfel de tovarășul Nicolae Ceaușescu : „Să intensificăm activitatea politică de masă, de formare a omului nou, de dezvoltare a conștiinței revoluționare la toți cetățenii patriei noastre !“.In această privință. Uniunii Tineretului Comunist — școală de educare și formare a tinerei generații în spiritul înaltelor idealuri ale socialismului. progresului și păcii, ale devotamentului nețărmurit față de patrie, partid și popor — îi revin sarcini și îndatoriri de mare însemnătate, fiind chemată să dezvolte în rîndul tinerei generații spiritul creator, constructiv, în toate domeniile, atitudinea combativă față de lipsuri, ho- tărîrea de a învinge toate greutățile, de a le birul prin investiție ardentă de gînd și faptă revoluționară. „Trebuie să educăm copiii, tineretul patriei noastre, în spiritul cinstei, omeniei, al respectului pentru proprietatea socialistă— a întregului popor sau cooperatistă — pentru avutul general !“, arăta în acest sens secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu. Este cît se poate de limpede că forța, intensitatea patriotismului se măsoară nu prin vorbe, prin declarații de bune intenții, prin angajamente formale, ci prin trăire autentică, prin convingeri ce se convertesc grăitor în fapte și se manifestă în atitudini și comportamente revoluționare,— mărturii ale unui nou mod de gîndire șt acțiune înaintate, ale angajării neabătute pentru dezvoltarea proprietății socialiste, pentru apărarea cuceririlor revoluționare ale întregului nostru popor.EMILIA VASILIU

Serbănesti 
de Vrancea 

(Urmare din pag. I) 
băneșteni că, de curind, cinci 
tineri din comună și-au exprimat 
dorința de a se califica in 
această meserie. Ion Brebuleț 
are încă o dată dreptate : „To
tul stă in participarea oameni
lor". O cooperativă agricolă de 
producție care vrea să-și întine
rească „brațele active" nu se 
poate mulțumi totuși să-și dez
volte numai „liniile de forță" 
tradiționale, agricultura și zo
otehnia, ea e datoare să dezvol
te și sectoare de activitate noi, 
care țin de sfera micii indus
trii. Șerbăneștenii au, de altfel, 
ceva experiență in acest dome
niu : in cele două secții de cro
itorie din comună, care ișl ba
zează activitatea pe contracte, 
lucrează 30 de tinere. Pentru 
anii viitori, ei, au elaborat un 
plan amplu de dezvoltare a in
dustriei mici, pornind, desigur, 
de la citcva posibilități zonale, 
de materie primă și de vocație 
meșteșugărească, încă ■ nevalori
ficate. Tinind seama de iscusin
ța fetelor, vor extinde sectorul 
de croitorie și vor înființa o 
secție de tricotaje. Fiindcă ră
chita nobilă crește spornic aici, 
s-au glndit că mai bine decit 
s-o vîndă, cum au făcut pînă 
acum ,ar fi s-o prelucreze in
tr-o secție de profil. Deoarece 
in toată zona Tănăsoaia — Șer- 
bănești-Boghești, nu există o
unitate de industrializare a
fructelor și legumelor, deși zona 
are un pronunțat specific fruc
tifer și legumicol, au luat, la 
nivelul C.U.A.S.C.-ului, inițiativa 
de a o înființa. Numai această 
unitate ar . ocupa trei-patru 
sute de tineri. Iată proiecte pe 
care adunarea cetățenească 
le-a aplaudat cu însuflețire, mai 
cu scamă că ele s-au conturat 
in timp, astfel incit toți locui
torii comunei se consideră, pe 
bună dreptate, coautori. Tinerii 
vor avea deci, in anii, viitori, 
motive tot mai serioase de a ră
mâne in sat. Exemple de stabi
lire definitivă în vatra lui și 
phiar de reîntoarcere există 
deja. Dacă, din cei 2 050 de lo
cuitori ai comunei, 110 fac na
veta la AdjuS, toate cele 62 de 
cadre de specialitate (profesori, 
ingineri, medici etc), locuiesc 
in comună : o parte, în Casa 
specialistului și in blocul cu 12 
apartamente, amândouă con
strucțiile oferind condiții con
fortabile de habitat, altă parte, 
in casa cu gospodării tradițio
nale. E semnificativ _ că unul 
dintre inginerii tineri, care ș-a 
căsătorit de curind, și-a adus 
soția, profesoară de matema
tică, în sat. Și corpul profeso
ral, unul bine pregătit, condus 
de energica profesoară de isto
rie și geografie Georgeta Maro- 
la. se ..bate" pentru stabilitatea 
populației tinere, edueîndu-i pe 
cei 255 de elevi în spiritul iu
birii pentru vatra părintească. 
Dacă mutți se întorc acasă după 
ce își însușesc o meserie și. u- 
neori, dună absolvirea studiilor 
superioare, favtul li se dato
rează si dascălilor din clasele 
I—VIII. Profesoara Georgeta 
Marota nu se îndoiește, de alt
fel, că procentul populației ti
nere care va rămîne in satul 
natal va snori dună ce in anii 
viitori va fi construit liceul a- 
oro-industrial la nivelul 
C.U.A.S.C.-uluî Tănăsoaia. Evi
dent, în afara, condiției preli
minare a unei palete oeunațio- 
nale diverse, tinerii trebuie să 
găsească în comună si o viată 
culturală bogată, iar la Serbi- 
nești — așa cum arată Marcel 
Dumitru, secretar adjunct al 
comitetului comunal d.e partid, 
și Costlcă Amariei .secretar al 
comitetului comunal al organi
zației U.T.C., care numără 102 
membri —, și viața culturală a 
satului cunoaște in ultimul 
timp o simpomatică înnoire : 
mai multe și mai atractive seri 
cultural-educative, mal multe 
formații, artistice (o formație de 
dansuri mixte, un grup vocal, o 
echipă de teatru, o formație de 
fluierași, un montaj literar-mu- 
zical), o mai vie prezentă a spi
ritului tînăr la sărbătorile tra
diționale ale satului... Poate fi 
considerată o superbă alegorie 
întemeierea in chiar aceste 
zile, în răstimpul dintre confe
rința comunală de partid și a- 
dunarea cetățenească, a unei 
noi familii tinere la Șerbă- 
nești.

CONSTANTIN SORESCU

ATITUDINE FERMĂ, INTRANSIGENTĂ, FATĂ DE 
ORICE ACT DE INCORECTITUDINE, FAȚĂ DE ORICE ABATERE 
. DE LA NORMELE UNUI COMERȚ CIVILIZAT
- ■ — Dezbatere organizată în Capitală cu cadrele de bază

din sistemul alimentației publice —Preocuparea statornică a partidului și statului nostru pentru creșterea continuă a nivelului de trai material și spiritual al întregului popor, corolar al politicii consecvente, dinamice de dezvoltare multilaterală a țării, de înaintare economică a patriei noastre pe drumul civilizației si progresului se materializează in numeroase realizări remarcabile obținute in toate domeniile legate direct sau indirect de viața cetățenilor, de trebuințele lor, de afirmarea șl înflorirea personalității umane.în acest context se înscriu analizele efectuate în ultima vreme de secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, In cadrul ședințelor de lucru și al vizitelor întreprinse în Capitală.După cum se știe, o importanță deosebită a fost acordată, în acest cadru, înfăptuirii riguroase a programelor de auto- conducere și autoaprovizionare teritorială, diversificării și perfecționării activității în industria alimentară și în alte sectoare, bunei gospodăriri a fondului de marfă, desfășurării corespunzătoare â desfacerii produselor către populație, funcționării eficiente, civilizate a unităților comerciale, întăririi spiritului de răspundere și corectitudine al lucrătorilor din comerț.în mod firesc, analizele Inițiate de secretarul general al partidului, exigența deosebită manifestară față de aceste domenii au determinat un cuprinzător proces de analiză. în spirit critic și autocritic, la nivelul Capitalei, avindu-se in vedere criticile, observațiile directe la atlresa factorilor cu atribuții și răspunderi in acest domeniu.în acest spirit s-a desfășurat, marți după-amiază, analiza, dezbaterea organizată de Biroul Comitetului Municipal de Partid și Consiliul Popular Municipal, cu activul de bază din comerțul Capitalei. îndeosebi din alimentația publică.Relevindu-se marile prefaceri edilitar-urbanistice, procesul amplu de transformare al Bucureștiului într-o Capitală modernă, tot mai frumoasă, în cadrul dezbaterii s-au scos în evidență dezvoltarea și modernizarea rețelei comerciale, preocuparea pentru îmbunătățirea continuă a condițiilor de muncă și viață ale tuturor cetățenilor.După cum se subliniază în raportul care a stat la baza analizei, unitățile comerciale din subordinea Consiliului popular al municipiului București vor realiza un volum de desfacere de peste 33 miliarde Iei, din care alimentația publică 5,4 miliarde lei. S-a subliniat că, în ultimii doi ani, în Capitală au fost date în folosință complexele a- groalimentare Floreasca, Aviației, Cotroceni și altele, care întrunesc un număr mare de unități comerciale, linii moderne 

Urziceni

de servire. Toate acestea determină o apropiere continuă a punctelor de desfacere de marile platforme industriale, per- mițînd oamenilor muncii din Capitală să se aprovizioneze cu o gamă mai largă de produse.Dar așa cum a rezultat din raportul prezentat la începutul dezbaterii, se constată în continuare și unele neajunsuri in repartizarea justă, echitabilă a fondului de marfă pe unitățile alimentației publice. Datorită lipsei de control, fondul de marfă este repartizat adeseori la bunul plac al conducerii unităților, al gestionarilor după criterii preferențiale, încălcindu-se astfel prevederile legii. Se constată în continuare abateri în activitatea unor unități comerciale, precum și în munca unor cadre din conducerea acestora, plecînd de la ținută și comportament necorespunzător și a- jungînd la infracțiuni de delapidare, corupție, speculă și altele.Din controalele efectuate de organele de specialitate și de e- chipele de control ale oamenilor muncii a rezultat că, în m-od frecvent, o serie ele cadre din comerț încalcă cu premeditare normele eticii și echității socialiste, cenereazâ și întrețin prin atitudinea și comportamentul lor o stare de spirit necorespunzătoare, care determină nemulțumiri in rindul populației, fapte care nu pot fi apreciate altfel decit ca o atitudine provocatoare, inadmisibilă.Adoptind o poziție combativă, critică și autocritică față de neregulile care mai există, de a- baterile de la normele și regulile generale de comerț, particl- panții la dezbateri și-au exprimat dezaprobarea față de cazurile de încălcare a legii, față de abuzurile de orice fel. Au fost condamnate cu fermitate cazuri de delapidare, dosire de mărfuri, desfacere preferențială, de vînzare a mărfurilor la su- prapreț, de cintărire incorecta, de introducere ilegală de mărfuri in gestiune.Dintre toate aspectele semnalate, o gravitate deosebită, prin încercarea evidentă de speculare a unor produse, de sfidare a populației, s-a dovedit fapta comisă de responsabilul restaurantului Orizont — Vasile Gheorghe. Cu ocazia unor controale efectuate la acest restaurant din subordinea I.A.P.L. „Cotroceni" s-au găsit în magazia unității respective 3 362 kg carne și 847 kg preparate din carne, cantitate peste necesar și avind o destinație ilicită.în cursul verificărilor s-a Stabilit că această cantitate de carne a fost procurată pe căi ilegale de la I.P.C.C. București și de la I.S.C.I.P. Ulmeni, județul Călărași, cu ajutorul unor elemente care au încălcat în mod flagrant reglementările existente in acest domeniu; Totodată. au fost găsite apreciabile cantități de mărfuri fără forme legale.

Deferit organelor de cercetare penală pentru faptele șale, pentru daunele aduse sistemului de aprovizionare a populației, Vasile Gheorghe va răspunde conform legii, in funcție de vino- ■văția sa. Opinia publică nu poate și, nu va rămîne indiferentă la tot ceea ce este străin eticii societății noastre.Numeroși participant la dez- bateri au înfierat cazul, deosebit de grav, al abuzurilor comise de responsabilul restaurantului „Orizont", Vasile Gheorghe. Astfel, in cuvintul său, Je- nica Graur sublinia: „Datorită nivelului scăzut de pregătire po- litico-ideologică, de conștiință profesională, încălcării grosolane a normelor de ordine și disciplină, a legilor, a slabului control exercitat de organizația de partid, de consiliul oamenilor muncii, de cadrele de conducere, in sistemul I.A.P.L. Cotroceni și. anume la restaurantul „Orizont", s-au putut produce grave nereguli, abuzurile unor indivizi puși pe căpătuială, pe înavuțire fără muncă. Toate a- cestea au făcut să se mențină o stare de indisciplină în rindul unor cadre din întreprindere, o atmosferă de automulțumire. de a se trece cu ușurință peste neajunsurile constatate".Desolidarizîndu-se cu fermitate de ilegalitățile semnalate — cum ar fi sustragerea prin fals comisă de gestionara Milea Ioana, faptele de introducere ilegală de mărfuri în gestiune și delapidare comise de barmanul Nicolae Traian, actele de înșelăciune și creare de plusuri prin mijloace frauduloase comise de Vlad Rada și alte abateri și abuzuri puse în discuție — participanții la dezbateri s-au pronunțat răspicat, arăt-înd că cei care comit, fapte de acest fel nu au ca căuta în sistemul comerțului.„Alunea noastră este umbrită de atitudinea iresponsabilă a unor lucrători din comerț certați cu legea, cu regulile de bună cuviință, cu omenia — arată in cuvintul său Dan Drăgoi. Trebuie să recunoaștem că ne facem și noi vinovați de faptul că nu am luat din timp măsuri radicale împotriva celor care nu și-au făcut datoria, care nu s-au integrat corespunzător in frontul nostru comun de îndeplinire a sarcinilor profesionale, in spiritul eticii și echității socialiste. Sintem hotăriți să muncim cu mai multă răspundere pentru a-i educa pe toți . lucrătorii noștri în spiritul respectării legilor țării, al normelor unui comerț civilizat. Sub acest aspect ne Vom ocupa de educarea fiecărui lucrător pentru înlăturarea tendințelor de abuz, de căpătuială și înavuțire fără muncă".„în controalele efectuate In magazine alimentare și de prestări de servicii, in unități ale alimentației publice — inclu

siv la restaurantul Orizont — am întîlnit incă numeroase neajunsuri în buna gospodărire a unităților, atitudine necorespunzătoare, insolență, a vinzâ- torilor față de cumpărători, do- ’ sirea de mărfuri, nersspectarea gramajului etc. La sesizarea noastră, conducerile unităților controlate nu au luat întotdeauna măsurile cuvenite", arată Gheorghe Stănilâ — responsabil al unei echipe de control obștesc.Toate aceste neajunsuri ar fi putut fi evitate dacă și noi, cei care facem parte din echipele de control ale oamenilor muncii, am fi fost mai vigilenți, am fi desfășurat o activitate sistematică. obiectivă și, în același timp, eficientă, releva maistrul Georgel Panduru de la întreprinderea de Mașini Grele.Desigur, așa cum s-a subliniat în cursul analizei, toate neajunsurile semnalate stat și rezultatul unei activități politico-educative insuficiente, al unui control adesea sporadic, nu întotdeauna intransigent, al superficialității, al subiectivi s- ‘ mulul în selecționarea, pregătirea și promovarea cadrelor.,,De ce să nu o spunem deschis? — arăta Daniela Ciciciu, secretar al Comitetului U.T.C. din I.A.P. „Amzei". Faptul că în mod banditesc au fost sus- trase din circuitul comercial al sectorului și al Capitalei imnor- • fante cantități de alimente a privat diferite categorii de oameni ai muncii de drentul de a se aproviziona în condiții nor- ; male.Acum vedem bine că în spatele unor asemenea elemente dușmănoase strecurate ilegal în comerțul nostru socialist se aflau ' indivizi care au încălcat în mod sistematic încrederea și răspunderea colectivității, au ■ nesocotit obligația ce le revenea de a veghea la aplicarea fermă a legii, a tuturor reglementărilor în vigoare.Pornind de la stările de Iu- ’ cnuri combătute în această adunare, de Ia dorința firească de a determina o schimbare a activității in acest important domeniu, de larg interes cetățenesc, analiza a pus în evidență imperativul înlăturării hotă- rite a lipsurilor, perfecționării radicale a stilului și metodelor ' de muncă de către organizațiile de partid, consiliile oamenilor muncii, conducerea întreprinderilor și unităților comerciale.O răspundere deosebită în a- . cest sens revine Consiliului ’ Popular al Capitalei și consiliilor populare ale sectoarelor, Direcției generale comerciale, care au datoria să treacă de îndată la luarea măsurilor care se impun, corespunzător atribuțiilor ce le revin din legile țării, din reglementările in vigoare pentru buna aprovizionare a oamenilor muncii din Capitală, pentru realizarea programelor întocmite în acest sens.
Introducerea 

de noi tehnologii 
in construcțiile 

industrialeColectivul de oameni al muncii de la Antrepriza de Construcții Industriale din Giurgiu acționează în vederea elaborării și introducerii, in procesele de fabricație, a unor noi tehnologii. Astfel, in șantiere a fost extinsă utilizarea cofraj-elor metalice la toate tipurile de elemente, îndeosebi Ia cele pre- asamblate. Totodată, a fost realizată prefabricarea integrală a închiderilor pentru majoritatea obiectivelor în execuție, a estacadelor tehnologice, a anexelor tehnico-sanitare . Se efectuează mecanizat lucrările de terasa- mente și se aplică no! procedee de consolidare a terenurilor de fundații, (Agerpres)
• PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET •

ADAS VĂ RECOMANDĂ 

ASIGURĂRI AUTO
La Administrația Asigurărilor de Stat puteți con

tracta diferite feluri de asigurări facultative auto, 
cum stat:

• asigurarea globală pentru avarii auto (casco);

O asigurarea autoturismelor numai pentru pagube
le produse ca urmare a accidentelor de circulație ;

• asigurarea suplimentară pentru pagubele produ
se autoturismului condus de altă persoană decit asi
guratul sau rude ale acestuia ;

• asigurarea de accidente a conducătorilor de au

toturisme și a altor persoane aflate in autoturisme.

Pentru orice informații in legătură cu asigurările, 

vă puteți adresa sucursalelor ADAS, punctelor opera
tive de lucru sau inspectorilor ADAS.

EXCURSII CU TRENUL SPRE CELE MAI 
FRUMOASE ZONE TURISTICE ALE ȚĂRII

Permanent atente la preferințele dv., agențiile Ofi
ciilor județene de turism și ale I.T.H.R. București vă 
propun citeva destinații spre care se organizează

,, EXCURSII CU TRENUL

■ In programele întocmite pentru dv. la loc de 
frunte se află Înscrise vizitele la mărețele ctitorii ale 
acestei epoci: Canalul Dunăre — Marea Neagră, Dru
mul Transfăgărășan. Complexul rutier feroviar Fe
tești — Cernavodă, Metroul, amenajarea complexă a 
riului Dîmbovița ș.a.

Vă stau, de asemenea, Ia dispoziție :

I programe pentru vizitarea unor monumentale 
edificii social-edilitare și culturale din București și 
din alte localități din țară ;

■ programe speciale de călătorii pe Dunăre și ta 
Delta Dunării (călătoria cu trenul se efectuează pînă 
la stațiile de îmbarcare pe vas) ;

■ programe pentru vizite Ia Tîrgul Internațional 
București, care va avea loc între 14—22 octombrie a.c.

BĂUTURI RĂCORITOARE
@ In orice anotimp,

@ în orice moment al zilei, 
consumați cu încredere delicioasele băuturi ră
coritoare preparate din fructe și pe bază de 
sucuri concentrate !

Cofetăriile și unitățile de alimentație publi
că ale rețelei comerciale bucureștene sînt bine 
aprovizionate cu băuturi răcoritoare, plăcute 
și reconfortante, realizate în laboratoarele 
proprii.

Băuturile răcoritoare au :
© calități nutritive deosebite

• conținut bogat în vitamine, săruri mine
rale, zahăr

© gust foarte plăcut.

Consumați, deci, în orice anotimp si în orice 
moment al zilei BĂUTURI RĂCORITOARE i
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TELEGRAMĂ

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român, 

Președintele Republicii Socialiste România

Tovarășului CONSTANTIN DĂSCĂLESCU
Prim-mlnistru al Guvernului Republicii Socialiste RomâniaVă exprimăm dumneavoastră. Partidului Comunist Român, Guvernului Republicii Socialiste România și poporului român sincere mulțumiri pentru telegrama de felicitare adresată cu prilejul împlinirii a 40 de ani de la proclamarea Republicii Populare Chineze, pentru aprecierile pe care le-ați dat realizărilor obținute de poporul chinez in acești 40 de ani.Sintem convinși că, prin eforturi comune, prietenia tradițională profundă, relațiile atrinse de prietenie și colaborare dintre partidele, țările și popoarele Chinei și României vor cunoaște în mod sigur o întărire și dezvoltare continuă. în interesul edificării socialismului în țările noastre și al cauzei păcii în lume.Urâm din toată inima poporului român prieten să obțină, sub conducerea Partidului Comunist Român, în frunte cu tovarășul Nicolae Ceaușescu, noi și tot mai mari succese in opera de construire a socialismului.

JIANG ZEMIN
Secretar general al Comitetului Central 

al Partidului Comunist Chinez

YANG SHANGKUN
Președintele Republicii Populare Chineze

WAN LI
Președintele Comitetului Permanent 

al Adunării Naționale Populare 
a Republicii Populare Chineze

LI PENG
Premierul Consiliului de Stat 

al Republicii Populare Chineze

Vizita în țara noastră a delegației 
Uniunii Socialiste a Tineretului 

din R.S. CehoslovacăIn timpul șederii în tara noastră, delegația Uniunii Socialiste a Tineretului din R.S. Cehoslovacă, condusă de Vasil Mohorita, președintele Comitetului Central al Uniunii, a fost primită de tovarășul Ion Stoian, membru supleant al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R.In timpul convorbirii au fost plevate bunele raporturi sta- - ornicite între partidele, țările și popoarele noastre, care se dezvoltă continuu in spiritul înțelegerilor convenite între tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, J'și tovarășii Milos Jakes, secretar general al Comitetului Central al Partidului Comunist din Cehoslovacia, și Gustav Husăk, președintele Republicii Socialiste Cehoslovace. A fost subliniată contribuția activă pe care organizațiile de tineret din cele două țări o aduc la apărarea și promovarea fermă a principiilor socialismului științific, la extinderea continuă, pe această bază, a raporturilor de prietenie și colaborare dintre România și Cehoslovacia. în interesul reciproc al popoarelor român și cehoslovac, al cauzei socialismului și păcii în lume.La primire a participat tovarășul Ioan Toma, prim-se- cretar al C.C. al U.T.C.A fost de față Jan Papp, am
AGENDATovarășul Gheorghe Oprea, prim viceprlm-ministru al guvernului, a avut, marți, o întrevedere cu Milan Pavici, președintele Camerei Economice a R.S.F. Iugoslavia, aflat în vizită în țara noastră cu prilejul ediției actuale a „Tirgului Internațional București".In timpul întrevederii au fost examinate stadiul actual al relațiilor economice bilaterale, posibilitățile dezvoltării In continuare a colaborării și cooperării între întreprinderi industriale și de comerț exterior române și firme iugoslave în domenii de interes comun, lărgirii ți diversificării schimburilor reciproce de mărfuri.Oaspetele a avut, de asemenea, întrevederi cu Ioan Ungur, ministrul comerțului exterior și cooperării economice internaționale, și cu președintele Camerei de Comerț și Industrie a Republicii Socialiste România.La întrevederi a fost de față Boro Denkov, ambasadorul R.S.F. Iugoslavia la București.Tovarășul Ștefan Andrei, viceprim-ministru al Guvernului, a avut, marți, o întrevedere cu • Jovan Bardhl, ministrul industriei alimentare din Republica Populară Socialistă Albania, aflat într-o vizită în 

CONCURS DE SELECȚIEInstituție cultural-artistlcă de prestigiu, laureată a tuturor edițiilor Festivalului național „Cîntarea României", Ansamblul Artistic al Uniunii Tineretului Comunist se bucură de o binemeritată prețuire în rindurile tinerilor, ale publicului larg, atit datorită spectacolelor de ținută pe care le realizează, cit și muncii asidue consacrate formării și afirmării tinerelor talente, îndrumării metodice a colectivelor artistice ale tineretului din întreaga țară. In contextul a- cestei complexe activități se înscrie și preocuparea pentru cooptarea în colectivele artistice componente a noi membri, ca ilustrare a permanentului schimb de promoții în cadrul ansamblului. în acest sens, în zilele de 25 șl 28 octombrie, orele 18—20, la sediul din Strada Gutenberg nr. 19 (Podul Izvor) se va desfășura un concurs de selecție pentru următoarele colective : corul de cameră „Preludiu", corul mixt, grupul folcloric „Cununa Carpaților", orchestra de muzică populară, grupul de teatru „Eveniment", grupul de dans „Izvor". Tinerilor cu pasiuni șl aptitudini artistice li se oferă șansa să activeze in cadrul ansamblului în urma trecerii probelor de concurs. Relații suplimentare la telefon 15 43 26.

basadorul R. S. Cehoslovace la București.în perioada 14—17 octombrie a.c., o delegație a Uniunii Socialiste a Tineretului din R. S. Cehoslovacă (U.S.T.), condusă de Vasil Mohorita, președintele C.C. al U.S.T., a efectuat o vizită pentru schimb de experiență in țara noastră, la invitația Uniunii Tineretului Comunist.In cadrul tntîlnirll cu tovarășul Ioan Toma, prim-secretar al C.C. al U.T.C., s-a efectuat o informare reciprocă privind preocupările celor două organizații și participarea tinerei generații din România și Cehoslovacia la înfăptuirea programelor de dezvoltare economi- co-socială.A fost reafirmată dorința comună de a dezvolta și diversifica raporturile de prietenie și colaborare, pe multiple planuri, dintre U.T.C. și U.S.T., dintre tineretul din Republica Socialistă România și tineretul din Republica Socialistă Cehoslovacă, in spiritul legăturilor tradiționale dintre cele două partide, țări și popoare, al înțelegerilor convenite la cel mai inalt nivel.Delegația U.S.T. s-a întîlnit cu tineri și a efectuat vizite la o serie de obiective economice, social-culturale și de învăță- mlnt din municipiul București.(Agerpres)
țara noastră, cu ocazia celei de-a 15-a ediții a „T.I.B. ’89". în cadrul întrevederii au fost analizate aspecte privind dezvoltarea cooperării economice româno-albaneze. a fost deLa întrevederefată Piro Vito, ambasadorul Republicii Populare Socialiste Albania la București.Marți, tovarășul Ștefan Andrei, viceprim-ministru al guvernului, s-a întîlnit cu Nzanda- Bouana Kalemba, comisar de stat pentru comerțul exterior al Republicii Zair, aflat în vizită în tara noastră la invitația Ministerului Comerțului Exterior și Cooperării Economica Internaționale.Au fost examinate stadiul actual al realizării înțelegerilor convenite la cel mai înalt nivel privind lărgirea și diversificarea schimburilor comerciale ro- mâno-zaireze. posibilitățile dezvoltării cooperării bilaterale in sectoare de interes comun..Oaspetele zairez a avut, de asemenea, convorbiri cu loan Ungur, ministrul comerțului exterior și cooperării economice Internaționale, și loan Totu, ministrul afacerilor externe.La întrevederi a fost prezent ambasadorul Republicii Zair la București, Musungayi Nkuembe Mampuya.

ÎN TELEGRAME ADRESATE TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU

Oamenii muncii din agricultură raportează Încheierea recoltării 
unor culturi și obținerea de producții mari la hectarIn telegrame adresate tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, comitetele județene de partid Alba, Argeș și Buzău raportează terminarea recoltării strugurilor pentru vin și realizarea unor producții medii de 21 500, 21 250 și, respectiv, 20 310 kg ia hectar.Aceste producții mari, se arată în telegrame, demonstrează cu putere justețea politicii agrare a partidului și statului nostru, eficiența marii agriculturi socialiste, grija permanentă acordată dezvoltării și modernizării acestei ramuri de bază a economiei naționale. Ele sînt, de asemenea, rezultatul muncii pline de dăruire a lucrătorilor de pe ogoare, al introducerii în producție a celor mai noi cuceriri ale științei agricole, al ridicării potențialului productiv al pămîntului.în această perioadă, se spune în telegrame, se lucrează cu întreaga capacitate și putere de muncă la stringerea grabnică și fără pierderi a tuturor roadelor acestei toamne, la transportul întregii recolte Ia bazele de recepție și în unitățile de prelucrare, la executarea arăturilor adinei de toamnă, la pregătirea, în cele mai bune condiții, a producției anului viitor.

La struguri pentru vin
9 Județul Alba — 21 500 kg la hectar 
® Județul Arge$ — 21 250 kg la hectar 
® Județul Buzău — 20 310 kg la hectarîn telegrame adresate tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU. secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, oamenii muncii din numeroase unități agricole raportează terminarea recoltării unor culturi și realizarea de producții mari, superioare celor planificate.In prezent, se arată în telegrame, toate forțele umane și mecanice sînt concentrate pentru efectuarea Ia timp și de calitate a celorlalte lucrări din a-

★ ★

La sfecla 
de zahar 

IN JUDEȚUL 
HARGHITA• Cooperativa Agricolă de Producție Sinmartin — 116 300 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Sîntimbru — 115 700 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Pro-

Colective de oameni ai muncii din unități economice raportează 
obținerea unor însemnate succese în îndeplinirea sarcinilor de planIn telegrame adresate tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, colective de oameni ai muncii din economie raportează îndeplinirea înainte de termen a sarcinilor din planul pe acest an și din actualul cincinal.Comitetul județean Botoșani al P.C.R. raportează că 23 de unități economice au îndeplinit, la data de 16 octombrie, planul la producția-marfă industrială pe 3 ani și 10 luni, creindu-se astfel condiții pentru realizarea unei producții-marfă suplimentare in valoare de peste 475 milioane lei. materializată în mașini agricole, produse de sticlărie și porțelan pentru menaj,' confecții textile, produse ceramice și altele. Ca urmare a măsurilor de modernizare a proceselor de producție, a organizării mai bune a muncii în întreprinderi și pe șantiere, au fost reduse substanțial consumurile normate la materii prime și materiale, iar planul la investiții a fost realizat în de- vans.

SPORT

În Cupa Campionilor Europeni Steaua, decisă 
să își valorifice experiența și valoarea!Succedîndu'-se cu obișnuita repeziciune, partidele internaționale din sezonul fotbalistic de toamnă ne oferă astăzi, de la ora 15, pe stadionul din Ghencea, un nou „cap de afiș" : întilnirea Steaua — F.S.V. Eindhoven, din turul II al Cupei Campionilor Europeni. Un meci „de zile mari", cum se spune, o foarte posibilă... finală a prestigioasei competiții europene inter-cluburi, programată însă, din păcate pentru ambele formații, încă din al doilea tur al întrecerilor. Vor fi față în față două ciștigătoare ale trofeului, două finaliste ale „Cupei Intercontinentale" .ambele in măsură să ne ofere proba celei mai înalte valori fotbalistice, într-un joc care constituie, in mod categoric, derby-ul turului II al C.C.E. !Sintem îndreptățiți, deci, să așteptăm de la echipa noastră campioană o prestație de virf, la nivelul valorii și experienței sale, al capacității dovedite in atîtea și atitea alte rin- duri. Cu excepția a doi jucători Negrău și Ciocan, Încă lncerți pînă la ora meciului — lotul stelist este în perfectă stare de sănătate și intr-o dispoziție fizică foarte bună, antrenorul Anghei lor- dănescu spunindu-ne teri că atmosfera de maximă concentrare și dorința fierb’nte a tuturor jucătorilor săi de a trece de „obstacolul o’andez" fiind premise favorabile pentru obținerea unui rezultat bun in intîl- nirea de astăzi.Stelistii au muncit Intens In ultimele zile, iar faptul că ei vor efectua un ultim antrenament chiar si în această dimineață probează ,o dată în plus, seriozitatea cu care este privită partida. în certă revenire de formă. Gheorghe Hagi promite să realizeze o prestație la nive

ceastă campanie. Ia stringerea și depozitarea furajelor, la încheierea insămînțării culturilor de toamnă.în încheierea telegramelor se dă expresie hotărîrii lucrătorilor de pe ogoare de a depune toate eforturile pentru a realiza exemplar sarcinile ce le revin în această campanie, în pregătirea viitorului an agricol. în- timpinînd astfel cel de-al XIV- lea Congres al partidului cu rezultate remarcabile in toate sectoarele de activitate.
★ducțte Tușnad — 114 800 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Bancu — 111 400 kg Ia hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Cozmeni — 111250 kg la hectar

IN JUDEȚUL TIMIȘ• întreprinderea Agricolă de Stat Dudeștil Vechi — 111 200 kg la hectar
IN JUDEjUL ALBA• Cooperativa Agricolă de Pro

Acționind în spiritul vibrantelor chemări și îndemnuri pe care le-ați adresat întregului nostru popor, însuflețiți de o- rientările și sarcinile formulate de dumneavoastră în cadrul recentei vizite de lucru efectuată în județul nostru, se spune in telegramă, vă asigurăm pe dumneavoastră. mult iubite și stimate tovarășe Nicolae Ceaușescu. pe tovarășa Elena Ceaușescu. că toți oamenii muncii din județul Botoșani vor acționa cu înaltă răspundere șl profund spirit revoluționar pentru îndeplinirea exemplară a sarcinilor ce ne revin din planul de dezvoltare multilaterală a României socialiste.La rindul său, Comitetul județean Bihor al P.C.R. raportează că, la aceeași dată, au fost realizate obiectivele de investiții pe 3 ani și 10 luni, fiind puse în funcțiune importante capacități din domeniul industriei energetice, chimice și din alte ramuri industriale, precum și din agricultură. Ca urmare, puterea instalată în termocentralele pe cărbune a sporit cu 75 la sută, iar în hidrocentrale 

lul maxim al talentului său, Hie Dumitrescu a dovedit încă clin partida „olimpicilor", de la Holbaek, că și-a regăsit forma care l-a consacrat, iar prestația lui Silviu Lung, de la Copenhaga, ne dă certitudinea că portarul stelist se află intr-un sezon foarte bun. Cu maximă încredere așteptăm evoluția lui Mariuș Lăcătuș, a cărui absență din unsprezecele tricolor, la Copenhaga, s-a văzut I Astăzi, însă, nutrim convingerea că experimentatul internațional va avea un motiv în plus de a evolua pe măsura cotei saie europene, la niveiul așteptărilor și al posibilităților deosebit de mari. Și, tot in prelungirea „amintirilor" de la Copenhaga, este de așteptat ca absentul Dan Pâtrescu să-și redove- dească resursele, iar Ștefan Io- van, revenind pe postul care i-a consacrat, să ofere suporterilor steliști, tuturor iubitorilor fotbalului din țara noastră, proba valorii sale reale !Formula de echipă probabilă n-o putem comunica, întrucît ieri, la conferința de presă, antrenorul Anghei Iordănescu ca de altfel și colegul său olandez, Guus Hiddinck au amînat comunicarea garniturii pentru astăzi. După părerea noastră, însă, o variantă de echipă ar putea fi următoarea : Lung — Dan Petrescu, Bumhescu, lo- van, Ungureanu — Hagi, Iile Dumitrescu. Mujnai, Rotariu — Lăcătuș și Balint, cu posibilități ca în linia de fund să mal a- pară Ciocan, ca la mijloc să joace și Minea, iar în față să fie folosiți Negrău (dacă va fi refăcut in timp util) și chiar Grigoraș.în privința olandezilor, cum spuneam și mai sus, antrenorul Hiddinck a fost foarte zgircit In conferința de presă de ieri, precizind din capul locului că 

ducție R&dești — 110150 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Biia — 110120 kg la hectar
ÎN JUDEȚUL NEAMȚ• Cooperativa Agricolă de Producție Piatra Neamț — 107 400 kg Ia hectar

IN JUDEȚUL GIURGIU• Cooperativa Agricolă de Producție Toporu — 105 400 kg la hectar
IN JUDEȚUL COVASNA• Cooperativa Agricolă de Producție Tîrgu Secuiesc — 105 200 kg la hectar
IN JUDEȚUL PRAHOVA• Cooperativa Agricolă de Producție Tomșani — 104 510 kg la hectar

IN JUDEȚUL BIHOR• Cooperativa Agricolă de Producție Buduslău — 101 600 kg la hectar
La sfecla 

roșie
ÎN JUDEȚUL OLT• Cooperativa Agricolă de Producție Cezieni — 76 200 kg Ia hectar
La porumb 
în cultura 
neirigatd

ÎN JUDEȚUL NEAMȚ
9 Cooperativa Agricolă de Producție Gircina — 22 760 kg Ia hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Averești — 21 200 kg la hectar
IN JUDEȚUL PRAHOVA• Cooperativa Agricolă de Pro

de peste 11 ori, comparativ cu începutul actualului cincinal, fiind conectate la sistemul energetic național Centrala Electrică de Termoficare Oradea 2. precum și hidrocentralele Remeți, Munteni. Lugaș și Tileagd. din cadrul amenajării hidroenergetice a Crișului Repede și afluenților săi. Au fost dezvoltate totodată capacitățile de producție ale întreprinderii chimice „Sinteza". ale întreprinderilor „Metalica", de tricotaje ..Miorița", de încălțăminte ..Solidaritatea" din Oradea. în agricultură a fost realizat un program complex de îmbunătățiri funciare prin lucrări de desecări pe 28 244 hectare, de combatere a eroziunii solului pe 6 896 hectare. în același timp, au fost date in folosință, peste prevederi, 364 noi apartamente.Folosim acest prilej, se arată in telegramă, pentru a ne exprima totala adeziune și profunda satisfacție fată de hotărîrea Plenarei C.C. al P.C.R. privind realegerea dumneavoastră, mult iubite si stimate tovarășe Nicolae Ceaușescu. la Congresul al XIV-lea al partidului, în funcția supremă de secretar ge

orice detaliu ne-ar oferi ar însemna un risc asumat ! Fie și numai acest amănunt ne poate sugera destul de limpede că olandezii privesc, nu numai cu respect, dar și cu admirație e- videntă formația noastră, lucru reieșit și dintr-o frintură de frază a antrenorului oaspeților, care — referindu-se la prestațiile steliștiior de ia Copenhaga — a spus că jocul lui Gîcă Hagi este oricînd „o incintare" 1 Hiddinck i-a anunțat „ușor accidentați" pe Ivan Nielsen și Linskens, dar tocmai acest lucru ne face să credem că ei vor fi... prezenți în echipa de astăzi ! Echipă pe care o bănuim în următoarea formulă : Van Bfeukelen — Gerets. Adick Root, I. Nielsen, Heinze — Van Aerie. Linskens (Lerby), Kalusha, Ellerman — Romario, Kief. Pe banca de rezerve se vor mai afla, insă (dacă nu chiar... în teren !), Povlsen, Chovanee, Gilhaus, singurul (mare) absent fiind Vanenburg, care nici nu a făcut deplasarea la București. De notat ar mai fi că echipa olandeză este Însoțită de nu mai puțin de... 23 de ziariști, ale căror aprecieri măgulitoare la adresa Stelei s-au făcut deseori auzite Ieri. în cadrul conferinței de presă.Amintind că partida va ft condusă de o brigadă de arbitri suedezi. avindu-I la centru pe experimentatul Bo Karlsson, să notăm in încheiere că, fără îndoială, tribunele din Ghencea vor fi pline ca de obicei și că publicul va ști să susțină e- chipa noastră cu căldura tradițională. Mult succes campionilor tării și speranța sinceră că meciul de astăzi va putea fi un pas decisiv pe drumul calificării în primăvara europeană !HORTA ALEXANDRESCU 

ducție Plopu — ÎS 400 kg la hectar
IN JUDEȚUL BIHOR• Cooperativa Agricolă de Producție Tulea — 22 300 kg la hectar
IN JUDEȚUL TIMIȘ• întreprinderea Agricolă de Stat Variaș — 22 300 kg Ia hectar
ÎN JUDEȚUL ALBA• Cooperativa Agricolă de Producție Gaida de Jos — 22 130 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Sîntimbru — 21 640 kg Ia hectar

IN JUDEȚUL GIURGIU• Cooperativa Agricolă de Producție Bolintin Deal — 22100 kg Ia hectar
ÎN JUDEȚUL HARGHITA• Cooperativa Agricolă de Producție Lupeni — 21 320 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Sinpaul — 20 900 kg Ia hectar /• Cooperativa Agricolă de Producție Mugeni — 20 850 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Avrâmeștl — 20 600 kg la hectar

ÎN JUDEȚUL ARGEȘ• Cooperativa Agricolă de Producție Davidești — 21150 kg la hectar
La ardei gras
IN JUDEȚUL BUZĂU• Cooperativa Agricolă de Producție Brădeanu — 100 310kg Ia hectar

IN JUDEȚUL VRANCEA• Cooperativa Agricolă de Producție Sihlea — 100 100 kg la hectar

neral. garanție a edificării cu succes a societății socialiste multilateral dezvoltate pe pă- mintul României.Comitetul orășenesc Simeria al P.C.R., județul Hunedoara, a raportat îndeplinirea planului la producția-marfă pe 4 ani din actualul cincinal, urmind ca pînă la sfirșitul acestui an in unitățile economice ale orașului să se realizeze, peste prevederi, o producție in valoare de 170 milioane lei. în telegramă se exprimă angajamentul oamenilor muncii din unitățile economice de a acționa și în continuare pentru realizarea tuturor sarcinilor ce le revin, intîmpinînd astfel cu rezultate deosebite Congresul al XIV-lea al partidului.Comitetul orășenesc Hațeg al P.C.R., din același județ, anunță îndeplinirea sarcinilor de plan pe 3 ani și 10 luni din actualul cincinal, la producția- marfă industrială Inregistrînd suplimentar produse în valoare de 110,5 milioane lei. Oamenii muncii din orașul Hațeg se angajează să nu precupețească nici un efort Dentru înfăptuirea tuturor indicatorilor de plan pe
Astăzi la Atena: Panathinaikos—Dinamo în „Cupa Cupelor"

Opțiuni și speranțe pentru un rezultat bunATENA (17) Prin telefon de la trimisul nostru special. Chiar dacă metropola elenă găzduiește în aceste zile un congres mondial de medicină și zilnic sosesc și pleacă grupuri masive de turiști, evenimentul care polarizează interesul public este meciul de fotbal din prima manșă a turului doi al „Cupei cupelor" care va avea loc astă seară pe Stadionul olimpic cu o capacitate de 80 000 locuri. Interesul sporit pentru acest meci se explică și prin aceea că Panathinaikos este echipa care deține cel mai frumos și important palmares intern — 14 titluri naționale, de zece ori ciștigătoare a cupei Greciei — și internaționale — finalistă a C.C.E. din 1971, cînd a jucat cu Ajax, la Londra : 0—2 — și in consecință, are zeci de mii de suporteri înfocați, ce-i susțin cu frenezie. Nu e de mirare că marile cotldiane din frumoasa și însorita Atena, acest veritabil oraș-muzeu consacră spații largi comentării meciului. ldeea esențială ce se desprinde din paginile cunoscutelor ziare „Ta Nea". „Ethnos", „Atietiki", „Iho" și altele este aceea a echilibrului partidei, diferența dintre cele două echipe înscriindu-se e- ventual la un singur gol. Antrenorul secund Kalogheras care a urmărit meciul de sîm- bătă : Dinamo — S.C. Bacău (7—1), s-a întors impresionat de evoluția liderului nostru, de e- ficacitatea demonstrată, ceea ce l-a determinat probabil pe antrenorul G. Bengtsson să declare la conferința de Dresă de ieri următoarele: „Știu că avem un meci foarte greu, cu o foarte bună echipă, care dă naționalei României T Jucător!.., Evident, vom încerca să facem jocul nostru și să ciștigăm !" Meciul nu-i ușor deloc pentru noi, ba am zice că este extrem de dificil după cum prezentau lucrurile antrenorii noștri M. Luceseu și Fi. Cheran, care și-au urmărit adversarii In ultimele două meciuri de campio-- - * A

• REZULTATE Înregistrate tn etapa a treia a campionatului diviziei A Ia baschet feminin : Voința București — Olimpia București 72—53 ; Rapid C.S.Ș. 5 București — Mobila C.S.Ș. Satu Mare 99—67 ; Metalul C.S.Ș. Rm. Vîlcea — Universitatea C.S.Ș. Viitorul Cluj-Napoca 81—87 ; Comerțul Tg. Mureș — Sportul Studențesc București 68—77 ; Comerțul C.S.Ș. Sf. Gheorghe — Voința Brașov 59—80 ; Metalul I.M.P.S. Salon- ta Crișul — Gaz Metan C.S.Ș. Mediaș 85—78.

La tomate
IN JUDEȚUL BUZĂU• Cooperativa Agricolă de Producție Robeasca-Găvănești — 101 250 kg la hectar
La morcovi

IN JUDEȚUL HARGHITA• Cooperativa Agricolă de Producție Lazarea — 76 550 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Dealu — 75 890 kg la hectar
ÎN JUDEȚUL GIURGIU• Cooperativa Agricolă de Producție Goștinari — 72 300 kg la hectar

ÎN JUDEȚUL BIHOR• întreprinderea pentru Producerea și Industrializarea Legumelor șl Fructelor Oradea — 63 180 kg la hectar
La struguri 
pentru vin

ÎN JUDEȚUL VRANCEA• Asociația Economică Inter- cooperatistă Viticolă Jariștca— 21100 kg la hectar• Cooperativa Agricolă de Producție Jariștea — 20 500 kg la hectar
La mere

IN JUDEȚUL ARGEȘ• Cooperativa Agricolă de Producție Valea Mare Pravăt —— 32 500 kg la hectar• întreprinderea Agricolă de Stat Pitești — 32100 kg la hectar

acest an șl pe întregul cincinal, adueîndu-și astfel contribuția Ia Înflorirea multilaterală a României socialiste.întreprinderea de Utilaj Minier Petroșani a îndeplinit planul pe 3 ani și 10 luni din actualul cincinal. în perioada care a mai rămas pînă la sfirșitul a- cestei luni, unitatea va realiza suplimentar o producție-marfă în valoare de 37 milioane lei, concretizată într-un important volum de piese de schimb și alte produse.Centrul de Cercetare Științifică și Inginerie Tehnologică pentru Utilaj de Industrie Alimentară și Tehnica Frigului din Cluj-Napoca a realizat la 16 octombrie toți indicatorii de plan pe 3 ani și 11 luni din actualul cincinal, îndeplinind totodată in întregime angajamentele asumate în întrecerea socialistă pe 1989. în acest cincinal, specialiștii clujeni, împreună cu întreprinderi de profil din tară, au asimilat în producție noi mașini, instalații și linii tehnologice complexe pentru toate ramurile industriei alimentare, tehnica frigului și condiționarea aerului.

nat (3—1 cu „Aris Salonic" și 2—2 in marele și eternul derby cu Olympiakos Pireu), care subliniau excelenta pregătire fizică a echipei antrenate de suedezul G. Bengtsson, dîrze- nia dusă pină la sacrificiu cu care se bat jucătorii atenieni pentru fiecare minge, jucători foarte iuți. Gazdele au, de asemenea, cîțiva jucători foarte tehnici. Printre aceștia Vlahos, Dimopoulos, Mavridis, Samaras și Saravakos, acesta din urmă vedeta naționalei elene, un jucător imprevizibil, cu potențial ascuns, care poate face orice și care va trebui să fie bine păzit de Andone și Rednic. Din cite am putut afla. în echipa gazdelor nu există indisponibilități. Ca și în tabăra noastră de altfel. Panathinaikos pregă- tindu-se în cel mai mare secret la cantonamentul ei montan de la Peania (40 km de Atena), pregătire în taină, care, a- dăugată refuzului și pazei stricte aplicate simbătă secundului echipei noastre FI. Cheran ca să nu filmeze sub nici un chin derby-ul pentru care venise la Atena, trădează intențiile gazdelor de a recurge la presiuni psihologice în scopul de a obține cu orice preț un rezultat favorabil. La conferința de presă ținută ieri la prînz — unde, ca de obicei nu se spun prea multe adevăruri — si care a avut Ioc în hotelul „Meridien". proprietate a președintelui clubului. armatorul Vardinolanis, gazdele s-au scuzat că televiziunea n-a retransmis, cum era regula, derbv-ul din cauza unor „defecțiuni tehnice" In Înregistrarea casetei. Deci, „războiul Dsihologic" nu-1 o simplă scornire a ziariștilor. Dar toate acestea n-au făcut decît să-i indîrjească și mai mult pe jucătorii noștri, el con- tinuîndu-și aici pregătirile sub semnul celei mni inalte exigențe și responsabilități, iar declarația făcută ziariștilor ele- ni de Mateuț, golgeterul Euro-■A

Calitatea
producției

(Urmare din pag. I)membrii acăstul colectiv au 3 propuneri de invenții, și 5 propuneri de inovații ; lată citeva dintre acestea : Recuperator de fibră și Tehnologie prescurtată de obținere a firelor mulinate (autori, inginerii Nicolae Cren- ganiș și Corneliu Pricop. maiștrii Nicolae Tinucă și Osmarț Iusni) ; Fire tip lină pieptănată și procedeu de obținere a acestora ; Procedeu de recuperare a cositorului de la ramele ițelor (autori, inginer Traian Rotundu si lăcătușul „AMC“ Ion Georgescu). La acest atelier am discutat cu inginera Vasilica Vijlă- nescu care ne-a prezentat principalele direcții de acțiune : reducerea masei țesăturilor prin modificarea parametrilor de proiectare și creșterea fineții firelor și valorificarea materiilor prime indigene, respectiv a linii semigroase și groase. S-au realizat două compoziții fibroase cu un conținut de 70, respectiv 40 la sută lină. în amestec cu poli- ester. obținindu-se cite trei articole pe fiecare compoziție. Noile țesături realizate se pretează confecționării de pardesie. paltoane și chiar costume. Foarte sugestivă este expoziția ce prezintă întreaga gamă de țesături ce se realizează în întreprindere. colecțiile de țesături pentru fiecare partener. precum si produsele de serie mică confecționate pentru copii si tineret prin valorificarea capetelor și fîșiilor rezultate de la comenzile mari. „Si noi. uteciștii, contribuim la realizarea întregii producții a unității. îmi declară controlorul „C.T.C." Mihaela Munteanu. secretar al comitetului U.T.C. ce întreprindere. între cei pesta 1 000 de uteciști avem deja multe „mîini de aur" care au preluat ștafeta măiestriei profesionale de la muncitoarele mai în vîrstă : Camelia Cantaragiu si Carmen Dobrotă, filatoare, Elena Vasilache. țesătoare. Anca Alexandrescu. confecțio- neră. Tinerii din organizație sînt preocupați de introducerea noului în procesul de producție și aș exemplifica cu realizările uteciștilor Costine! Popovici și Gabriel Dinu, autori ai unui „dispoziții’ de oprire a războiului -Aeutis» cînd se rupe un fir din margine" și care au in curs de realizare un dispozitiv de recondiționat șnecuri. în prezent. cu toții ne aflăm angajați în ampla bătălie a muncii, care aro drept scop îndeplinirea e- xemplară. pînă la Congresul al XIV-lea. a planului ne întregul an".
MIHAI BOGATU

pel, în urma întrebărilor presante exercitate de aceștia privind un eventual draw, acesta le-a retezat-o scurt : „N-am venit aici pentru un egal, ci pentru o victorie !“ Ceilalți băieți simt absolut la fel. Și ca amănunt, dar nu fără semnificații. să mai spunem că dina- moviștii se bucură de simpatie și o presă favorabilă. Reamintim cititorilor că meciul începe la orele 20,00 și va fi condus de o brigadă de arbitri vest-ger- mani cu Dieter Paoli la centru și că Dinamo aliniază formația standard : Stelea — Mihăeseu (Meszaroș), Andone, Rednic, Klein. — Sabău, Lupescu, Mateuț, Lupu. — Vaișcovici (Da- maschin), Răducioiu. încheiem relatarea noastră cu o declarație a lui M. Lucescu în măsură să ne întărească opțiunile, să ne sporească încrederea și speranțele pentru această partidă : „Interesul foarte mare pentru rezultat ar putea condiționa calitatea meciului. Este un meci între două echipe cu preocupări și stiluri de joc diferite : gazdele se bazează pe un angajament maxim, și o uriașă putere de luptă, noi me distingem prin tehnicitate și inteligență tactică. Deși calificarea se joacă In două manșe, noi vrem să facem primul pas aici la Atena !“ Mult succes dinamoviștilor!VASILE CABULEA



o

NAȚIUNILE UNITE 17 (Agerpres). — în Comitetul pentru problemele politice și de securitate al Adunării O.N.U. au început asupra măsurilor domeniul dezarmării și controlului asupra armamentelor. Pe agenda lucrărilor sint înscrise, între altele. probleme referitoare la interzicerea tuturor experiențelor nucleare, crearea de zone libere de arme nucleare în diferite regiuni ale lumii, interzicerea militarizării Cosmosului.Dezbaterile se vor desfășura în cadrul comitetului pînă la sfîrșitul lunii octombrie, urmînd ca luna viitoare proiectele de rezoluție în problemele dezarmării și securității internaționale ce vor fi elaborate să fie supuse Adunării Generale.

Generale a dezbaterile necesare în
ția mondială de minereuri este utilizată în scopuri militare, industria de război consumind 5—6 la sută din producția de petrol de pe glob. în același timp, peste 100 de milioane de oameni sînt implicați direct sau indirect în activități militare, între care 500 000 sint oameni de știință și ingineri.Acesta este un motiv al Intensificării fără precedent a mișcării pentru pace, tot mai. mulți oameni reclamîAd încetarea risipei iraționale de resurse și a- locarea sumelor astfel economisite pentru soluționarea marilor probleme ale contemporaneității: subdezvoltarea, foametea, a- nalfabetismul, șomajul.

__ȘTIRbNOȚE<pMENTARIi-STIRI-NOTE<OMENTARII-STIRI-NOTE-COMENTARIL_

NAȚIUNILE UNITE 17 gerpres). — Documente publicității da O.N.U. și irizațiile sale leva că pentru producerea arme tot mai sofisticate, ar putea anihila însăși viata pe Terra, omenirea irosește anual uriașe resurse materiale, financiare și umane. Astfel, din documentele respective rezultă că, dacă la încheierea celui de-al doilea război mondial bugetele milțtare ale statelor lumii totalizau circa 50 miliarde de dolari anual. în prezent cheltuielile pentru înarmare sînt de 20 de ori mai mari, deturnînd a- nual de la rosturile lor firești între 5 și 8 la ția mondială, între 2 și 11

(A- date orga- specializate reda care

la sută din produc- Se estimează că sută din produc-

WASHINGTON 17 (Agerpres) — Cursa înarmărilor nucleare a adus prejudicii foarte mari mediului înconjurător din S.U.A. — se arată într-un studiu dat publicității la Washington de organizația particulară ..Centrul pentru informații in domeniul anărării", citat de agenția A.D.N. Nesocotirea flagrantă a dispozițiilor privind securitatea de către cele 17 unități șl laboratoare din S.U.A. care acționează în domeniu) înarmărilor a pus în pericol și pe cei 100 000 de salariați al lor —'se spune în document. în schimb, marile concerne americane au obținut profituri uriașe, estimate la peste 100 miliarde dolari numai în domeniul focoaselor nucleare, alte sute de miliarde fiind încasate de pe urma fabricării mijloacelor purtătoare de arme nucleare.
AFRICA AUSTRALĂTUNIS 17 sediul Ligii _ ___ ______s-a dat publicității o declarație care salută eliberarea celor opt lideri ai populației de culoare din Africa de Sud. sublinita- du-se că aceasta reprezintă o victorie obținută de lupta dreaptă a poporului sud-african. Țările Ligii Arabe — se spune în document — vor sprijini în continuare cauza populației de culoare, majoritară în R.S.A., și va milita pentru eliberarea tuturor deținuților politici sud- africani, pentru eliminarea completă a sistemului de segregație rasială.

(Agerpres) — La Arabe din Tunis

LUSAKA 17 (Agerpres) — Potrivit unei declarații oficiale a Congresului Național African (ANC). publicată în capitala Zambiei, această organizație politică a populației de culoare din Africa de Sud va continua lupta sub toate formele împotriva regimului rasist de la Pretoria .A.N.C. va acționa și la reuniunea la nivel • înalt a țărilor membre ale Com- ' monwealth-ului, de la Kuala Lumpur, pentru a cere adoptarea de noi sancțiuni economice pe plan internațional împotriva

guvernului de Ia Pretoria, tare nu este dispus să abandoneze apartheidul.KUALA LUMPUR 17 (Agerpres). — Primul-ministru al Ma- layeziei, Mahathir Mohamad, a subliniat necesitatea întăririi sancțiunilor împotriva regimului rasist minoritar din Africa de Sud, pentru a-1 obliga să renunțe complet la politica de apartheid și să acorde drepturi depline populației de culoare majoritare. El a arătat că această problemă va figura printre principalele puncte ale ordinii de zi a reuniunii la nivel Înalt a Commenwealth, ce va începe, miercuri, la Kuala Lumpur,O altă țemă importantă ce va fi examinată la reuniune — a relevat șeful guvernului ma- layezian — este cea privitoare la ocrotirea mediului înconjurător la nivel global. El a subliniat, însă, că măsurile ca ar trebui luate in acest sens nu trebuie să dezavantajeze economiile țărilor in curs de de/- voltare, ci să țină seama de faptul că vinovate de poluarea mediului sînt în primul rînd statele dezvoltata — relatează agenția Kyodo,

Lucrările Conferinței 
generale a U.N.E.S.C.O.PARIS 17 (Agerpres). — La Paris s-au deschis lucrările celei de-a XXV-a Conferințe generale a Organizației Națiunilor Unite pentru Educație, Știință și Cultură (UNESCO). Participă 158 de țări, între care și România.Conferința va dezbate și adopta noul program al organizației pe perioada 1990— 1995, precum și bugetul UNESCO pe următorii doi

Cerere pentru convocarea de urgentă

NAȚIUNILE UNITE 17 (A-gerpres). — „Grupul celor 18“ țări nealiniate, membre ale Comitetului' O.N.U. pentru Namibia, a cerut convocarea de urgență a Consiliului de Securitate, înainte de desfășurarea alegerilor de la 7 noiembrie din acest teritoriu administrat ilegal de Africa de Sud. în timpul unei întîlniri cu secretarul general al O.N.U., Javier Perez

de Cuellar, reprezentanții acestui grup de state au arătat că în cadrul reuniunii Consiliului de Securitate trebuie reafirmată hotărârea O.N.U. de a se asigura transpunerea în viață a Rezoluției 435 privind statutul de independență al Namibiei. De asemenea, a fost exprimată cerința de a se exercita presiuni asupra regimului sud-african de a nu sabota aceste alegeri.

Generale a O.N.U

aR.P. BULGARIA i Pe fundalul Muntelui Vitoșa, noua arhitectură 
capitalei bulgare, Sofia

Sesiunea Adunării

' NAȚIUNILE UNITE 17 gerpres). — Adunarea Generală a O.N.U., reunită marți in ședință plenară, a luat cunoștință de raportul anual ai secretarului general al O.N.U., Javier Perez de Cuellar, privind activitatea organizației. Documentul difuzat înaintea începerii actualei sesiuni face o amplă analiză a situației actuale din lume și prezintă în mod detaliat activitatea desfășurată de Națiunile Unite în perioada care a trecut de la cea de-a 43-a sesiune a Adunării Generale.

i

„Ziua mondială 
a alimentației" ROMA 17 (Agerpres) La Sediul F.A.O., din Roma s-a marcat „Ziua mondială a alimentației" care, anul a- cesta, s-a desfășurat sub deviza „Alimentația șl mediul Înconjurător".Adresîndu-se particlpanțl- lor la o reuniune organizată cu acest prilej, directorul Beneral al F.A.O., Edouard aouma, a arătat că nu- trebuie să se uite că o mare parte a populației globului va păși in șecolul următor în condiții de sărăcie și foamete. O zecime din populația globului nu are ca mînca — a spus vorbitorul, lansind un apel la mobilizarea resurselor generale ale planetei pentru a asigura progresul și dezvoltarea pentru toți locuitorii Terrel.Pe de altă parte, el a atras atenția că în țările Industrializate poluarea șl hiperchi- mizarea au agravat situația naturală a solului. Iar consecințele ecologice ale acestei situații se resimt și in țările In curs de dezvoltare unde se constată, de asemenea, o supraexploatare a resurselor naturale.

Crește numărul copiilor 
americani lipsiți 

de adăpostWASHINGTON 17 (Agerpres) — Zeci de mii de copii americani au trimis scrisori președintelui George Bush și Congresului S.U.A., cerînd soluționarea urgentă a problemei locuințelor, informează agenția ADN. Scrisorile au fost predate la Casa Albă la 7 octombrie, ziua în care 250 000 de cetățeni americani au participat, la Washington, Ia o mare demonstrație de protest împotriva lipsei ds locuințe.Organizațiile sociale din S.U.A. apreciază că numărul copiilpr americani fără adăpost se cifrează la 750 000. Reducerile bugetare in domeniul social, efectuate de fosta administrație, au dus Ia înrăutățirea situației grupurilor cu venituri mici și a copiilor lor. Potrivit unui raport recent, problema are de acum dimensiuni naționale. începînd din 1984. numărul celor care se află în căminele destinate copiilor fără adăpost s-a dublat.
PE SCURT

Priorități ale dezvoltării R.P. Chineze
O cuvîntare a premierului Consiliului de Stat, Li PengBEIJING 17 (Agerpres). — Luind cuvîntul în cadrul unei conferințe pe tema' producției industriale, desfășurată la Beijing, premierul Consiliului de Stat, Li Peng, a relevat că situația economică din China se schimbă rapid în direcția stabilității. Viitorul dezvoltării noastre economice este luminos cită . vreme fiecare va depune eforturi serioase, a spus el.După ce a prezentat reallză-

rile obținute ca urmare a programului -de austeritate. Li Peng a arătat că au apărut di- • ficultăți, cum ar fi lipsa de fonduri, de energie și de mijloace de transport, precum și o slăbire a pieței. El a cerut întreprinderilor să sporească eficienta economică prin îmbunătățirea continuă a calității produselor. diversificarea lor sortimentală și să facă dconomii de energie și materii prime.
Prezenta bazelor militare americane in- Filipine 

va fi unuiMANILA 17 (Agerpres). — Camera Reprezentanților a parlamentului filipinez a adoptat legea care preconizează organizarea în tară a unui referendum asupra problemei legate da viitorul bazelor militare americane din Filipine după anul 1991, cînd expiră actualul acord filipinezo-american — relatează agenția China Nouă. Demersul Camerei Reprezentanților confirmă interesul deosebit manifestat in totalitatea păturilor sociale filipineze față de modul

în care se va soluționa această problemă la convorbirile exploratorii dintre reprezentanții speciali ai celor două țări, prevăzute să înceapă in luna decembrie.Majoritatea filipinezllor sa pronunță împotriva continuării staționării pe teritoriul țării a bazelor militare străine — relevă agenția China Nouă, adăugind că 15 din cei 23 de membri ai Senatului au declarat public că se vor opune reînnoirii acordului.

începerea convorbirilor pentru normalizarea 
relațiilor argentiniano-britaniceMADRID 17 (Agerpres). — Delegații ale Marii Britanii și Argentinei au Început marți la Madrid convorbiri vizînd realizarea de progrese pe calea normalizării relațiilor dintre cele două țări, rupte după războiul asupra Insulelor Malvine land). (Falk-

(Ager- 
făcute

BUENOS AIRES 17 pres). — în declarații presei înaintea deschiderii negocierilor argentiniano-britanice pentru normalizarea relațiilor bilaterale, . programate să aibă loc la Madrid, ministrul de externe al Argentinei, Domingo Cavallo, a precizat că țara sa este dispusă să ridice toate restricțiile impuse Marii

Britanll, dacă aceasta, la rândul său, este de acord să reactualizeze condițiile existente înainte de declanșarea, în 1982. a conflictului asupra insulelor Mal- vine. Concret, este vorba, în primul rând, de anularea „zonei de exclusivitate" de 200 mila marine, Impusă de Marea Brita- nie în jurul arhipelagului după declanșarea conflictului.Guvernul argentinian •— a subliniat Cavallo — va încerca să normalizeze relațiile consulare și diplomatice bilaterale cit mai grabnic, dar a insistat asupra necesității avansării reale a dialogului, în direcția reducerii divergențelor existente transmite agenția EFE.

• ÎNTR-UN DOCUMENT dat publicității la -Phenian, Comitetul pentru Reunificarea Pașnică a Patriei denunță practicile represive ale regimului da la Seul „care a declanșat o o- fensivă reacționară împotriva populației atașate idealurilor suveranității,*  democrației și reunificării patriei" — transmite agenția ACTC. Se precizează că, doar in cursul acestui an, guvernanții sud-coreeni au închis mai multe instituții democratice, au arestat un număr de cadre didactice și studenți și au confiscat mai multe publicații ale acestora. Regimul șud-co- reean — se arată în document — caută prin orice mijloace să împiedice convorbirile Nord- Sud pe diverse canale, inclusiv cele dintre reprezentanții studenților din cele două părți ala Coreii.
• GUVERNUL MINORITAR de centru-dreapta format din Partidul Conservator „Hoyre", Partidul de Centru șl Partidul Creștin-Popular «-a instalat In Norvegia, după ce noul prim- ministru al guvernului, Jan Syse, președintele Partidului Conservator, a prezentat regelui Olav al V-lea Usta noului cabinet. Partidul Conservator deține în noul guvern opt por-

tofolil iar celelalte două partide — cite cinci. Președintele Partidului Creștin - Popular, Kjell Bondevik. a devenit noul ministru de externe. Pentru a obține majoritatea, noua coaliție, care deține numai. 62 dintre cele 165 locuri în Storting (Parlament), se va baza pe voturile celor 22 deputați ai Partidului Progresului, partid radical da .dreapta — informează agenția A.D.N.

WALL- anunțat depășit volumul inclusiv sumelor

• ÎN CADRUL Comitetului O.N.U. pentru probleme sociale, umanitare și culturale au fost abordate probleme legate de acordarea cit mal grabnică a independenței țărilor și popoarelor coloniale, o atenție deosebită a- cordindu-se situației din sudul Africii și din Orientul Mijlociu, relatează agenda T.A.S.S. Vorbitorii au subliniat necesitatea abolirii sistemului de apartheid în R.S.A. și acordării independenței Namibiei, precum și înfăptuirii dreptului poporului palestinian la autodeterminare.

© ZIARUL „ASIAN STREET JOURNAL" a că în 1987 Japonia a S.U.A. în ce privește bogăției naționale — valoarea acțiunilor,depozitate în bănci, polițelor de asigurări, fondului locativ, terenurilor și rezervelor de mărfuri. Volumul bogăției naționale nipone se ridica atunci la 43.7 trilioane dolari, iar pentru S.U.A. era de 36,2 trilioane dolari. A- ceastă creștere se explică prin costul ridicat al acțiunilor și al terenurilor de construcții în Japonia, ca și prin sporirea cursului yenului față de dolar.• LA PANMUNJON a avut loc cea de-a treia întîl- nire intre experți ai organizațiilor de Cruce Roșie di, R.P.D. Coreeană și Coreea de Sud. pentru a discuta între altele probleme referitoare la reînceperea convorbirilor oficiale între delegații ale Crucii Roșii din nordul și sudul țării % — transmite agenția ACTC. S-a j decis ca a patra întilnire să 4 aibă loc la 8 noiembrie.• DIN CEI 235 000 DE STU-1 DENȚI vest-germanl care au 1 început actualul an universi- tar, aproape 100 000 sint șt acum ,în căutarea unei locuințe sau loc la cămin — informează agenția DPA. Experții apreciază că în următorii ani în R.F.G. vor trebui construite 'cel puțin 50 000 de locuințe cu chirii moderate care să poată fi plătite da studenti, pentru a se îmbunătăți actuala situație.

• ÎN CAPITALA MALAIEZIEI vor începe, miercuri, lucrările celei de-a XlI-a conferințe la nivel înalt a țărilor membre ale Commonwealth. Potrivit unei declarații a ministrului de externe al țării-gazdă, Abu Hassan Omar, participanții vor acorda o atenție deosebită măsurilor vlzînd eliminarea totală a apartheidului, precum și căilor de soluționare a problemei datoriei externe.
Agendă cosmică

Datoria externă — consecințe negative
asupra condiției tinerei generații

înf mileniului

Ar-Ve- și do- fur-

Astfel, numai enul trecut, în țările latino-americane datoria externă a ucis 250 000 de copii.
pragullăsa ca problemele mondiale să afec- — fizic și moral —

mai 33 miliarde de dolari. Altfel spus, in ecuația băncilor occidentale, 1 miliard împrumutat echivalează ou.„ 25 miliarde rambursate 1

i

în ultimul timp, problema datoriei externe latino-americane, cu toate consecințele Pe care Ie implică, a fost puternic proiectată in prim-planul actualității. Astfel, ea a figurat in centrul atenției unor numeroase foruri regionale — cel mai recent, Conferința Ia nivel înalt a „Grupului celor opt" („Grupul de Ia Contadora" și „Grupul de Sprijin") — și internaționale, inclusiv Ia Națiunile Unite, cu ocazia dezbaterilor celei de-a 44-a sesiuni a Adunării Generale, ceea ce a permis degajarea cel puțin a unei concluzii lipsite de echivoc : practicile inechitabile ale țărilor puternio industrializate, atit in plan economic cit și in sistemul financiar internațional, au dus la stagnarea și, chiar mai grav, la inversarea procesului dezvoltării marii majorități a țărilor in curs de dezvoltare, inclusiv a celor 27 de state latino- americane, cu implicații grave si profunde asupra tinerel generații.
Un deceniu pierdut 

pentru dezvoltareIncepînd cu 1982, cînd a fost tras semnalul de alarmă întru- cît „criza datoriilor" Izbucnise, reuniunile de pe continentul latino-american, la diferite niveluri, au început să se suc- ceadă în ritm rapid. Treptat, guvernele au devenit tot mai conștiente că problema datoriei externe cunoscuse o transformare accentuată, devenind nu numai o preocupare strict economică, ci și una politică. soluția neputin- du-se găsi îh exclusivitate in cadrul acordurilor economice si tehnico-juridica sau al unor relații bilaterale, între țara debitoare și banca creditoare, ci in context internațional. Dintre toate statele lumii, cele aparținînd continentului sud-american resimt cel mai acut povara datoriei externe. Brazilia și Mexicul se numără printre cei mai mari debitori de pe glob, prima cu o datorie de 121,3 miliarde de dolari, iar a doua cu 105 miliarde, urmate de gentina cu 55 de miliarde, nezuela cu 36,4 miliarde Chile cu 21,3 miliarde de lari. Acest? date au fost nizate de Comisia Economică a O.N.U. pentru America Latină și Bazinul Caraibilor care, intr-un studiu recent întocmit, menționează că situația economică a țărilor latino-americane continuă să se înrăutățească, în anul 1988 ritmul mediu de creștere fiind de 0,7 la sută, adică sub ritmul creșterii demografice. Cifrele sint cu atît mai semnificative și preocupante cu c.ît demonstrează creșterea vertiginoasă a datoriei externe a țărilor latino-americane în ultimele două decenii. Astfel, dacă în 1970 datoria externă a continentului era de 21 miliarde dolari, după un deceniu ea ajunsese la 160 miliarde, pentru ca în pragul anilor

’90 ea să depășească 440 de miliarde. Relevant este faptul că, dacă în anii ’70 creșterea datoriei avusese semnificația îndatorării pentru susținerea dezvoltării, în anîl ’80 îndatorarea a fost făcută exclusiv în vederea plătirll datoriilor.în condițiile în care creditele primite din străinătate sînt extrem de limitate, țările latino-americane au înregistrat în 1988 un transfer invers de resurse financiare în valoare de 28,9 miliarde de dolari, cu mult mal ridicat decît in anul anterior (16,9 miliarde dolari), în intervalul 1982—1988 transferul invers de capitaluri a Însumat 192,9 miliarde dolari, e- chivalînd cu aproape jumătate din volumul total al datoriei externe a continentului. Re- ferindu-se la această situație, directorul pentru America Latină și Caraibi al Programului Națiunilor Unite pentju Dezvoltare (P.N.U.D.), Ramirez Ocampo, a arătat că datoria externă a influențat negativ asupra principalilor indicatori economici ai regiunii, precizind că „America Latină a pierdut, pur și simplu, un deceniu de progres, cu consecințe social-economice corespunzătoare", produsul intern brut al regiunii fiind estimat la a- ceeași valoare pe care o avea cu zece ani în urmă. Creditele acordate în anii ’80 țărilor regiunii, în general statelor în curs de dezvoltare, au fost atît de sever amputate de către guvernele și băncile occidentale. incit să ajungă doar pentru finanțarea achitării dobin- zilor. Statisticile arată că, numai prin dobinzile plătite în anii '80, țările latino-americane și-au achitat — s-ar putea spune — datoria cu care intraseră în această perioadă. Semnificativ, în acest sens, este exemplul Venezuelei : cu cinci ani în urmă datoria acestei țări era de 34 miliarde dolari. Achitînd creditorilor în acest interval de timp 25 de miliarde de dolari. Venezuela a reușit să-și reducă datoria la nu-

primele victimeTot mai frecvente au devenit, tn ultima perioadă, rapoartele, statisticile și studiile care, prin conținutul lor, constituia adevărate semnale __________________________________de alarmă ce atrag atenția a- șj mai îngrijorător este faptul că, potrivit unui calcul efectuat de U.N.I.C.E.F., numai în primele luni ale acestui an au murit tot 250 000 da copii, cauza fiind aceeași, în fiecare oră 29 de copii latino- amenicani pierzîndu-și viața din cauze determinate de îndatorarea țărilor lor. Dincolo i de limbajul sec al cifrelor se află copiii, care reprezintă un potențial uman uriaș, condiția fundamentală a dezvoltării u- nei țări. Un exemplu semnificativ în acest sens este că, dacă tn Europa rata mortalității Infantile este sub 10 la mie, unele țări latino-americane înregistrează o rată de zece ori mai înaltă, aceasta repre- zentînd unul dîn efectele dramatice ale datoriei externe a- supra tinerei generații. De a- ceea, așa cum arăta raportul UNICEF mai sus citat, „ar trebui ca și copiii țărilor în

supra necesității imperioase de a ameliora condițiile in care trăiesc, cresc șl se formează majoritatea tinerilor lumii. în acest sens, într-un raport !n- tocmit de UNICEF și Intitulat „Situația copiilor lumii 1989“ se arată că anul trecut povara datoriei externe a sfărimat sub greutatea el viața unei jumătăți de milion de copii din țările „lumii a treia". Copiii — continuă documentul citat — sînt aceia care suportă cele mai grele consecințe ale datoriei externe. Spre deosebire de tragediile provocate de cataclismele naturale, de secetă sau de inundații, tragedia inversării procesului de dezvoltare este mai greu perceptibilă : ea nu are loc într-un moment anume, ci se Întinde pe multi ani de sărăcie cresclndă, afectînd viața cotidiană a milioane șl milioana de tineri.

fondurilor pentru dezvoltareprofund afectat de reducereaInvățămintul - un sector

prunele victime ale sărăciei generate de povara dobin' 
zilor spoliatoare

MOSCOVA 17 (A- gerpres). — Cosmo- nauții sovietici Aleksandr Viktorenko și Aleksandr Serebrov își continuă activitatea la bordul complexului științific orbital „Mir". După cum informează a- gențla TASS, în cadrul programului de cercetări astrofizica

sînt în curs o serie de experimente pentru studierea fluxurilor de particule încărcate cu energie și aria lor de disper- siune în spațiul cosmic circumterestru.Marți, cu ajutorul Instalației motoare a navei automate de transport „Progress M“. echipajul a uro-

cedat la o corectare a orbitei complexului științific „Mir".Potrivit datelor te- lemetrice și raportu lui transmis de p< orbită, complexul „Mir" își continuă zborul normal. Starea sănătății oelor doi cosmonaut! este bună — precizează TASS.
curs de dezvoltare, care sint constant și profund afectați de tranzacțiile economice internaționale, deși nu participă în nici un fel la stabilirea condițiilor în care ele se desfășoară, să aibă un cuvînt de spus, pentru că datoria țărilor curs de dezvoltare este o pată, acum, în trei, iar a economice teze copiiieste contrar oricărei norme de comportament civilizat. Nimic nu o poate justifica".
Cerința soluționării reale 

a problemei 
datoriei externeȚările Americii Latine vor avea nevoie de un răgaz de 25 de ani pentru a-și ameliora ritmul de creștere economică și a recupera terenul pierdut pe acest plan — a declarat președintele Comisiei O.N.U. pentru America Latină și Caraibi. Gert Rosenthal. A- firmînd că la începutul secolului viitor America Latină se va afla într-o situație fault mai bună pentru a se Integra în circuitul economiei mondiale, președintele C.E.P.A.L. s-a referit la condițiile deosebit de vitrege cu care s-au confruntat statele regiunii în anii ’80, între care majorări ale ratelor dobînzilor percepute de țările industrializate și recesiunea economică internațională.într-un document elaborat de Sistemul Economic Latino- American (SELA) este avansată o propunere concretă pentru reducerea cu 75 la sută a serviciului datoriei externe a regiunii. Astfel, propunerea stabilește Ia 50 la sută plata’ datoriilor, pe perioade între 20 și 40 de ani, pînă la stingerea ei completă și rate ale dobîn- zii de pînă la 5 la sută, propunere care a reunit consensul tuturor țărilor participante, reprezentanții acestora decla- rînd că reducerea datoriei reprezintă singura modalitate de a obține resurse în vederea dezvoltării. Aceasta este cu atît mai necesar cu cît ne

aflăm în pragul celui de-al patrulea Deceniu al O.N.U, pentru dezvoltare, 1990—2000.Pentru o soluționare globală, echitabilă și efectivă a problemei datoriei externe România socialistă sa pronunță în mod consecvent, țara noastră lichidînd, la începutul acestui an, datoria sa externă, performanță unică în lumea de azi, cînd datoriile pe plan mondial continuă să crească, com- promițind eforturile de dezvoltare ale multor popoare. Cu fiecare ocazie, în cadrul forurilor internaționale, reprezentanții României au avansat propunerile țării noastre, ca o expresie a preocupării constante față de stabilitatea e- conomiei mondiale, față de viitorul de progres și pace al omenirii, al tinerei generații. Astfel, la recent încheiata sesiune a Consiliului U.N.C.T.A.D., reprezentantul român sublinia că o atenție deosebită trebuie acordată instaurării unui sistem comercial internațional deschis, ne- discriminatoriu șl echitabil, da natură să răspundă mai bine nevoilor de creștere ale țărilor în curs de dezvoltare. Se Impune, de asemenea, adoptarea de măsuri Concrete vizînd facilitarea accesului acestor țări la tehnologii avansata in condiții echitabile, precum și întărirea cooperării internaționale în vederea depășirii dificultăților cu care se confruntă economia mondială.Un loc aparte revine, în cadrul colaborării internaționale, cooperării regionale, prin care statele — inclusiv cele latino- americane — își pot susține reciproc .eforturile pa calea dezvoltării, consolidîndu-și in același timp pozițiile în dialogul cu țările industrializate. Realizarea unei colaborări multilaterale între țările continentului latino-american va avea ca efect pe termen lung revitalizarea creșterii și dezvoltării economice, lichidarea datoriei externe și a subdezvoltării. precum șl instaurarea unei noi ordini economice în regiune și in întreaga lume. Iar de toate aceste procese ar beneficia, în mod cert, copil șl tinerii, generația viitorului.ANCA MUNTEANU

Decimarea elefanților continuă
Potrivit unui studiu elaborat de două organizații interna

ționale pentru protejarea animalelor sălbatice, elefantul afri
can va fi exterminat în următorii 50 de ani, dacă va fi vlnat 
tn continuare în ritmul actual. Studiul relevă că numărul 
elefanților din Africa s-a redus cu 50 la sută in ultimii zece 
ani. De la aproximativ 1,3 milioane de exemplare, în 1979, s-a 
ajuns in acest an la numai 62.5-000 exemplare. Precizind că 
10 la sută din elefanți Sint uciși anual, documentul se pro
nunță pentru adoptarea unor măsuri imediate de interzicere 
a comerțului cu fildeș.

Cele două organizații au anunțat că 102 țări semnatare ale 
unui tratat internațional privitor la speciile amenințate cu 
dispariția se vor întruni luna viitoare pentru a discuta pro
blema interzicerii comerțului cu fildeș — menționează agen
ția China Nouă.

Altimetru multifunctional
Societatea „Pretel" de la Grenoble, Franța, a adăugat re

cent la gama sa de altimetre electronice aparatul Alti Plus 
Vario V 1, un model multifuncțional destinat atit explorato
rilor și speologilor, cit și aviatorilor. Dotat cu un captator cu 
siliciu, el măsoară altitudinea, de la —256 m pînă la +9999 m, 
calculează denivelările, indică temperatura și presiunea at
mosferică. Pornind de la aceasta din urmă șl ținind seama 
de altitudine, aparatul calculează presiunea atmosferică de 
la nivelul mării, ceea ce permite prognoza schimbărilor me
teorologice. In plus, el poate măsura viteza de ascensiune 
sau de coborîre a utilizatorului, declanșînd alarma dacă în
registrează o viteză de coborîre mai mare de 5 m/sec. In 
sfirșit, datorită memoriei sale, aparatul poate calcula cumulul 
unor denivelări și stabili media orară a unor ascensiuni sau 
coboriri. Dimensiunile sale (98 X63X24 mm) și greutatea (130 g 
cu tot cu baterie) sint reduse,

Efectul de seră și consumul 
de energie

Experți în domeniul energiei, întruniți la Viena, la Simpo 
tionul organizat de Institutul internațional pentru sisteme 
aplicate (IISA), au avertizat că o creștere a consumului 
general de energie primară cu doi la sută pe an, pînă în 
anul 2000, va duce la o accentuare a pericolului pe care ll 
reprezintă „efectul de seră" asupra mediului înconjurător.

După cum relevă agenția I.P.S., aceasta se explică prin 
faptul că energia suplimentară de care au nevoie țările 
curs de dezvoltare — echivalentul a 700 milioane
— va proveni din combustibili fosili, in special 
petrol, care emană cea mai mar» cantitate de 
carbon.

O creștere anuală cu doi la sută a consumului 
va face ca emanațiile de bioxid de carbon să crească și ele 
de aproape două ori comparativ cu nivelul de 5,6 miliarde 
tone atins tn 1985, ajungînd la 9,1 miliarde tone în anul 2010
— au relevat specialiștii. Se apreciază că emanațiile de 
bioxid de carbon reprezintă una dintre cauzele importante 
care provoacă actuala încălzire a atmosferei (așa-numitul 
„efect de seră").

în 
tone petrol 
cărbune și 
bioxid de

de energie


